
Criteria Vraag Antwoord Zie ook

Financieel

1

Leg de % eens uit? In de berekening naar de toekomst is uitgegaan van de volgende percentages:
- Voor alle kosten wordt rekening gehouden met een indexering van 3% per jaar
- Voor alle ontvangsten geldt - op basis van informatie van het bisdom - een jaarlijkse verlaging van 4%
- In het geval een kerk sluit houden we - mede op basis van de informatie van het bisdom - rekening met een 
teruggang van inkomsten voor betreffende kern van 60% (40 procent blijft dus over)
- Als een kerk aan de eredienst is onttrokken houden we nog kosten totdat er een nieuwe bestemming is (bv 
verzekering). We hebben daarbij rekening gehouden met 3 jaar nog 10% van de kosten
- Als er een voornemen is dat een kerk gaat sluiten zijn deze, indien de jaarlijkse onderhoudskosten hoger zijn dan 
100.000 Eur, teruggebracht naar 0,00.
- Na het onttrekken aan de eredienst worden de onderhoudskosten teruggebracht naar 0,00.

Als deze vraag meer gericht is op het overzicht van de criteria, hieronder een aantal uitgangspunten:
- Waar mogelijk worden de waarden per kern gewogen op basis van het totaal van de parochie.
- In andere gevallen, kunnen er ook percentages worden bepaald per kern (als er sprake is van een "ja/nee" 
criterium)
- Daarnaast heeft het pastoraal team hun opinie gegeven over sommige onderwerpen. Dat is dus niet gebeurd op 
basis van objectieve criteria, maar subjectief.

In hoeverre staan alle cijfers in verhouding tot de grootte van de 
parochiekern? Gaat het om absolute aantallen of is er 
omgerekend?

Van de kernen staat alles in verhouding van het aantal 
parochianen?

3 Waar is de bouwkavel naast de kerk in Langeraar? Dat is het perceel grond naast de kerk (voormalig Arti-terrein)

4

SIM subsidie, wanneer van toepassing? Nu niet bij alle kerken! 
RCE wat is dat? Als financiering?

Rijksmonumenten komen in aanmerking voor een onderhouds- en renovatiesubsidie. In onze parochie hebben we 
2 rijksmonumenten, t.w. Nieuwkoop en Langeraar. De subsidie wordt aangevraagd bij de Rijksdienst voor het 
Cultureel Erfgoed (RCE). Voor het onderhoud komen de 2 kerken in aanmerking over een maximum van 3% van 
de herbouwwaarde van het gebouw en van die onderhoudskosten wordt 60% uitgekeerd. Sinds 2024 is het ook 
mogelijk om voor de pastorie SIM-subsidie aan te vragen. Het is een subsidie, dus geen financiering.

2

In de meeste gevallen is gerekend met de absolute getallen (aantal of bedragen). Alleen bij de Aktie Kerk Balans 
hebben we een waarde berekend per deelnemer alsmede hoeveel % van de kern mee hebben gedaan. 
Waarom absolute aantallen: uitgangspunt is genomen dat er in de kerken die open blijven voldoende menskracht 
(en gelden) moet(en) zijn om na sluitingen de parochie draaiend te houden. Het gaat dan om een absoluut bedrag, 
niet om relatieve bedragen. 
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5

Waar staan de bezittingen per kern? Is er een overzicht te geven 
waar uit blijkt wat de opbrengsten zijn uit de bezittingen van de 
kerken?

De bezittingen zijn geen onderdeel van de berekeningen.
Kerken:  Aarlanderveen, Langeraar, Nieuwkoop, Nieuwveen, Noorden, Zevenhoven
Pastoriën: Aarlanderveen, Langeraar, Nieuwkoop, Nieuwveen, Noorden
Parochiehuis: Nieuwkoop, Achterom Aarlanderveen, Orangerie Zevenhoven
Verenigingsgebouw: Koetshuis Langeraar
Jeugdgebouw: Oude Kleuterschool Langeraar
Begraafplaatsen: Aarlanderveen, Langeraar, Nieuwkoop, Nieuwveen, Noorden, Zevenhoven
Overige activa: Lourdesgrot Zevenhoven, Stiltetuin Zevenhoven, Nicolaashof Nieuwveen, Adrianusbos Langeraar
Overige beleggingen: Grond Aarlanderveen, Grond Oostkanaalweg, Grond Oude Kerkpad, Grond hertenkamp, 
Grond Arti-terrein (laatste 4 Langeraar)

6

Welk percentage moet worden afgedragen aan het Bisdom? Van alle ontvangsten door de parochie wordt 10% afgedragen aan het Bisdom. Als parochie zijn wij onderdeel van 
het bisdom Rotterdam dat kan bestaan vanuit de bijdragen vanuit de parochies. Het bisdom draagt de 
verantwoordelijkheid voor het regionaal katholieke beleid, uiteraard met name gericht op het pastoraal beleid. En 
geeft ook ondersteuning/advies in het geval van Juridische, Bouwtechnische zaken en verkoop van onroerend 
goed.  Daarnaast ondersteunt zij financieel zwakke parochies. Het beleidsverslag 2024 van ons bisdom is 
beschikbaar via het centraal secretariaat. 

7
Welk financieel onafhankelijk adviesbureau heeft de berekeningen 
getoetst net als in het bedrijfsleven bij fusies gebeurt?

Het bisdom is onze "controleur". Alle gegevens worden compleet overhandigd aan het bisdom zodra wij een 
"voorgenomen besluit" hebben voorbereid.

8

Ergens tussen 2042 – 2052 zullen kerken sluiten. Die gebouwen 
zullen gesloopt worden. De vrijkomende grond kan gebruikt 
worden voor bijvoorbeeld woningbouw. Dit levert geld op. Is dit 
meegenomen? Kan dit gebruikt worden om andere open te 
houden?

Er zullen kerken gesloten gaan worden tussen (op z'n vroegst) 2026 en 2030. De gebouwen worden in principe 
niet gesloopt omdat het beeldbepalende gebouwen zijn voor de gemeente. Wij hopen uiteraard wel dat de 
gebouwen en gronden verkocht kunnen worden zodat we langer dan 2052 in onze parochie het geloof kunnen 
blijven uitdragen.
De eventuele bedragen hiervoor zijn niet meegenomen omdat de bestemming nog niet duidelijk is en daardoor 
sowieso een waardering niet mogelijk is.
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9

Op sheet 1 staat dat Zevenhoven, Noorden en Langeraar de 3 
kernen zijn die het langs open kunnen blijven. Toch wordt de combi 
Noorden/Zevenhoven niet uitgewerkt op sheet 1/ Niet alle 
combinaties zijn gemaakt. Combi Aarlanderveen – Zevenhoven 
komt beter uit de bus dan Aarlanderveen – Langeraar. De combi 
scenario’s zijn erg eenzijdig. Financieel is combi Langeraar-
Zevenhoven-het beste. Waarom is er maar 1 combinatie met 
Nieuwveen of Zevenhoven?

Het bepalen van de scenario's volgt op de analyse van de de criteria. Op basis van de resultaten van de criteria 
wordt gekeken of de kernen met de meeste punten ook betaalbaar zijn.
Inmiddels zijn wel de verschillende scenario's op basis van 2 en 3 kerken beschikbaar.

Er mogen geen conclusies worden getrokken maar in alles worden 
Langeraar en Aarlanderveen benoemd. Maar Langeraar en 
Zevenhoven samen blijven langer bestaan, volgens schema.

Hoe kan het dat in het scenariosheet Zevenhoven het langs open 
kan blijven. Maar bij andere analyses het tegenovergestelde is?

11 Doorrekenen: 3 kerken open Is doorgevoerd

12

Als alles open blijft is het op in 2044. Wanneer we 1 kerk open 
houden kunnen we  (maar) 12 jaar verder. Hoe kan dat? Ik 
verwacht dat het veel langer moet zijn.

Wat hier meespeelt:
- we rekenen met slechts 40% resterende bijdragen van parochianen; in het geval van 5 kerken sluiten heeft dat 
een hele sterkte invloed op de inkomsten
- de kosten bestaan niet alleen uit kosten van de kerken, maar ook de kosten die worden doorberekend vanuit de 
federatie, welke de personeelskosten (pastoraal team, secretariaat etc) alsmede kosten van communicatie 
(Samenstromen en website) betreffen.

13
Hoe gaan de legaten verdeeld worden als de betreffende kerk 
sluit?

Een legaat dat specifiek notarieel is vastgelegd op 1 kerk zal worden afgestemd met de verantwoordelijke 
notaris. Mochten de nabestaanden het betreffende bedrag terug willen hebben moet het terugbetaald worden. Op 
dit moment betreft dit slechts 1 legaat (kern Aarlanderveen). 

14
Waarom geen enkele toelichting over de bezittingen en hun 
opbrengsten?

Dat is in de kern-sessies in november/december vorig jaar al getoond. Die informatie is te zien op de website van 
rkgroenehart.nl/samenkerkzijn 9

15
Kale cijfers, kijken we ook naar potentie (jongeren..) Het aanbod voor jongeren en jonge gezinnen telt relatief zwaar mee in de criteria omdat daar inderdaad de 

potentie zit. De leeftijdsopbouw in de kern is niet meegenomen. In het verleden is gebleken dat dit weinig invloed 
heeft op een bloeiend aanbod voor jongeren in een kern. 

10

Zoals hiervoor ook is aangegeven is de primaire vraag: hoe vitaal zijn de kernen die na sluiting van kerken de 
parochie moeten dragen en pas daarna de financiële haalbaarheid. En daardoor zijn Langeraar en Aarlanderveen 
genoemd. Zevenhoven is inderdaad de goedkoopste kerk. 
Dit zijn op dit moment nog geen conclusies. Die volgen eind augustus/ begin september in het advies aan het 
parochiebestuur.
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16

De analyse is gebaseerd op de gegevens van 2024 (denk aan 
bezoek, inkomsten, staat van de gebouwen). Het is bekend dat het 
kerkbezoek afneemt en ook de interesse in de geloof zoals het nu 
is. Klopt de analyse dan nog wel?

Enerzijds houden we rekening met een afname van 4% per jaar, anderzijds zetten we met de initiatieven vanuit het 
project Missionaire Parochie in op (geloofs-) groei. Ervaringen in andere parochies laten zien dat die zeker 
mogelijk is. Het is echter wel een proces van lange adem omdat het ook een cultuurverandering vereist. O.a. dat 
we als geloven gezamenlijk verantwoordelijk zijn om ons geloof in Jezus door te geven. 

17

Waar is naar gekeken? 
* Inkomsten en uitgaven en/of vermogen
* Wat is het basisjaar geweest?

Van de inkomsten en uitgaven is uitgegaan van het budget 2024 met een aantal wijzigingen die ook besproken 
zijn in november/ december en in de sessie van juli. En uiteraard kijken we naar het vermogen (en de inkomsten 
daaruit) om te berekenen hoe lang we voldoende middelen hebben om kerk te kunnen vieren.
Het beginvermogen waar we vanuit zijn gegaan is 31 december 2023.

18

Mijn stelling is dat voor de lange termijn alleen de kosten per kern 
in de analyse meegenomen hadden moeten worden.

Uitgaande van het vermogen per eind 2023 moeten we uiteindelijk alle inkomsten en uitgaven die van toepassing 
zijn meerekenen om te berekenen tot hoe lang we voldoende middelen hebben.
Voor de berekening van de scenario's wordt op kern-niveau alleen de kern-inkomsten en kernkosten (met name 
onderhoud kerk) meegenomen. De overige kosten die doorlopen (vieren, onderhoud begraafplaatsen etc) zijn op 
parochieniveau berekend.

19
Opbrengst  - 40%. 1e sheet gaan jullie uit voor ieder jaar – 4% 
opbrengst??

We rekenen met een reguliere jaarlijkse vermindering van de opbrengsten van 4% per jaar voor alle 
kerken/kernen. Alleen voor een kerk die sluit gaan we voor die kern uit van een 1-malige vermindering van 60%. 12
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Gebouwen
 In hoeverre is het mogelijk om een kerk, die gesloten zou moeten 
worden, om te bouwen tot een gebouw met ’n andere 
bestemming?
Wordt er bij de verkoop van gebouwen ook aan de achterban 
gevraagd wat eventueel het gebouw voor functie kan krijgen?

Ik bedoel: als een kerkgebouw geschikt lijkt om daar x-aantal 
appartementen in te timmeren - of bijv. een kunstgalerie of 
mortuarium -  is dat wellicht een goede toevoeging in het centrum 
van een woonkern (met de bijbehorende opbrengst…!) en is 
daarom misschien eerder geschikt om te sluiten, dan een 
kerkgebouw, die niet geschikt lijkt voor een herbestemming?!

21
Waarom Lourdesgrot op 30% De Lourdesgrot is er maar 1 van en is een specifieke voorziening in onze parochie. Daarom is die extra 

gewaardeerd.

20

Er is in het verleden een onderzoek gedaan naar mogelijk hergebruik. Woningen lijkt in de meeste kerken 
mogelijk, andere voorzieningen moeten mogelijk door de gemeente worden ondersteund. De parochie moet de 
kerk en gronden verkopen aan een ontwikkelaar die dan dit project moet gaan uitvoeren en de financiële 
verantwoording draagt.
Er zal zeker overleg zijn met de kernen. 
Als voorbeeld: de Maria-kerk in Roelofarendsveen zal aan de eredienst worden onttrokken. De ontwikkelaar wil er 
woningen in realiseren maar heeft ook aangeboden om ruimte te laten voor een Maria-kapel.
Op dit moment is het bisdom geen voorstander van ontwikkelen/ exploitatie van onroerend goed door de 
parochies. Wat het Parochiebestuur betreft zouden we dat laatste wel prefereren omdat dit inkomsten genereert 
tot in "lengte van dagen".
Maar uiteindelijk is het bisdom de partij die de beslissing neemt omtrent de nieuwe functie/ verkoop.
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22

Waarom is niet gekeken naar de geografische spreiding? In de werkgroep is dit punt wel degelijk besproken, maar gezien de beperkte afstanden tussen de verschillende 
kerken is van geografische spreiding afgezien. 
Wanneer een kerk in een dorp sluit, is er sowieso vervoer nodig. De extra afstand is dan erg beperkt, het scheelt 
maximaal een paar kilometer. Op basis hiervan willen we vasthouden aan het besluit om dit punt niet in de 
overweging mee te nemen. 
De onderlinge afstanden tussen de kerken zijn als volgt (Google maps): 

Zoals Tom Koot ook heeft verteld in de sessies gaat hij nu ook in Den Bosch naar de kerk, en ook anderen uit 
andere steden  (6 - 15 km km afstand), op de Zuid-Hollandse eilanden zijn nu nog overal 2 kerken. Dat gaat terug 
naar 1 kerk: reisafstand wordt 50 km.

50

23

Verkeersafwikkeling/ bereikbaarheid naar kerken, smalle wegen. 
Toegang naar de kerk in Aarlanderveen is slecht qua weg er naar 
toe. Smalle weg en als er veel mensen komen is dit chaotisch. 
Gebruik maken van Oosterman helpt niet mee met de toestroom

In het overzicht criteria is aangegeven dat er In A’veen op eigen terrein en binnen 150 meter 114 parkeerplaatsen 
zijn. Dit zijn de plekken op het kerkplein en de parkeerplekken aan de weg. Oosterman is misschien minder 
praktisch, maar wel mogelijk.  
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24

Denken jullie ook aan het feit dat als de keuze valt op de twee 
hoogst scorende kerken dat deze voor de meeste kerkgangers het 
verst weg zijn. Waarom ook niet kijken om twee kerken open te 
houden die vanuit alle kanten goed bereikbaar zijn! Rekening 
houden met geografische spreiding. Langeraar en Aarlanderveen 
liggen bijv. allebei ver weg van Noorden. Daar gaan dan geen 
kerkgangers of vrijwilligers naar toe: te ver weg.

De onderlinge afstand tussen de kerken is echt beperkt. En als het kerkgebouw uit het dorp verdwijnt is er sowieso 
vervoer noodzakelijk. Voor de parochianen uit die kernen die geen vervoer hebben, moet sowieso - in overleg - 
een oplossing gevonden worden dat zij bij de gemeenschap betrokken kunnen blijven. Met de kerken van 
Aarlanderveen en Langeraar is de maximale afstand tot een van de twee 9km. Voor de meeste parochianen is dit 
echter een stuk minder. Een andere keuze van kerken scheelt hoogstens enkele kilometers. 
Met het open houden van 2 kerken in de 2 meest vitale kernen is het risico dat de inkomsten te snel dalen minder. 
Het gaat uiteindelijk om de geloofsgemeenschap, dat is steeds de insteek. Zorgen dat de geloofsgemeenschap bij 
de Kerk komt is een gezamenlijke verantwoordelijkheid die we als gemeenschap moeten en kunnen dragen. We 
willen locaties hebben waar mensen elkaar willen ondersteunen vanaf het begin vanuit de missie van de parochie 
die geformuleerd is; mensen kunnen verwelkomen, zorgen dat ze bij de locatie kunnen komen, elkaar zien zoals 
dat in kernen nu ook al gebeurt. De grootste cultuurverandering zal zijn dat we het denken in kernen gaan loslaten 
en een geloofsgemeenschap zijn met 2 kerkgebouwen.

22

25

Waarom moet een kleine kern meer parkeerplaatsen hebben als er 
niet meer zitplaatsen zijn?

Als er kerken worden gesloten zal de bezetting groter worden: hopelijk meer kerkbezoek en vaker druk bezochte 
Avondwakes en Uitvaarten waardoor je meer parkeerplaatsen nodig hebt. Er wordt nog gekeken of de relatie 
geegd kan worden tussen het aantal parkeerplaatsen en de bezetting van een kerk.

26

Waar is de berekening op basis van de oppervlaktematen van de 
kerken. Waardoor je minder kosten hebt per kleinere oppervlakte

Onderstaand het overzicht met de onderhoudskosten ten opzichte van de totale vierkante meters van ieder 
gebouw. Alle gebouwen zijn hierin meegenomen welke ook in de meerjarenonderhoudsplan staan. Voor een 
uitgebreidere versie van het meerjarenonderhoudsplan, welke is onderverdeeld per bouwelement is in te zien bij 
de lokale Beheercommissie.
meerjarenonderhoudsplan per m2 voor periode van 10 jaar:
Aarlanderveen: Eur 892,00 (rekening houdend met legaat: Eur 700,00)
Langeraar: Eur 678,00 (rekening houdend met subsidie: Eur 442,00)
Nieuwkoop: Eur 808,00 (rekening houdend met subsidie: Eur 667,00)
Nieuwveen: Eur 1.245,00
Noorden: Eur 746,00
Zevenhoven: Eur 741,00

27
De 2 kerken die nu open lijken te gaan blijven, liggen niet centraal We hebben helaas geen enkele kerk die centraal ligt tussen alle dorpen.

28
Jaarlijks de keuringsrapporten, worden die ook gepubliceerd per 
kern?

De rapporten van de monumentenzorg alsmede de meerjarenonderhoudsprogramma worden gedeeld met de 
betrokken Beheercommissie.
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29

Hoe komen de meerjarenonderhouds kosten tot stand? Wat is er 
meegenomen in het MJOP? En hoe verhoud zich dat tot het 
vloeroppervlak van de kerk/ gebouwen?

De onderhoudsbegroting is opgebouwd volgens de NEN 2767. Dit is een norm welke in heel Nederland en België 
wordt toegepast om de status van het onderhoud van een gebouw te bepalen. Op basis van de Stabu codering 
(bouwkundig begrotingsstandaard om alle bouwelementen te ramen (schilderwerk, dak, fundering, elektrische 
installaties, etc.)).
 
De deskundige van Planresult is langs alle kerken gegaan en heeft ieder bouwelement beoordeeld op status. 
Hierbij bepaald hij de conditie van bijvoorbeeld een kozijn. Moet deze vervangen worden, is houtrotherstel nodig, 
moet het kozijn geschilderd worden of kunnen we nog 7 jaar wachten met schilderwerk. Daarnaast neemt hij ook 
het advies van de monumentenwacht mee.
 
Na de opname wordt een meerjarenbegroting gemaakt voor 10 jaar. De deskundige clustert bepaalde 
werkzaamheden, zodat de kosten niet te hoog oplopen. Wanneer het monumentenwacht rapport wordt gevolgd, 
moet er een steiger worden opgebouwd om drie pannen recht te leggen. Maar steigerkosten zijn hoog, dus als er 
een steiger opgebouwd moet worden, zijn in de onderhoudsbegroting ook het schilderwerk, gevel- en gootherstel, 
etc. meegenomen.

30

Hoe komt het dat de onderhoudskosten van Langeraar niet veel 
hoger is? Als subsidie in mindering is gebracht wat doen we met 
een bezuiniging op subsidies door toekomstige regeringen? 
Weging oogt niet eerlijk

De subsidie is bij Langeraar en Nieuwkoop verrekend met de onderhoudskosten. Mochten er vanuit de overheid 
wijzigingen komen zal dit gevolgen hebben voor alle monumenten in Nederland. Voor zover bekend is er de 
afgelopen 10-tallen jaren geen wijziging geweest in het proces (behalve dat vanaf dit jaar ook de pastorieën onder 
de SIM vallen).

31

Waarom niet alle kerken sluiten en 1 of 2 nieuwe multifunctionele 
gebouwen neerzetten bijv. in centraal Nieuwveen? Financieel 
langer mogelijk met de huidige gebouwen. Dat is 
toekomstbestendiger en energiezuinig. Kijk vooral naar een 
centrale locatie en dan komen mn Nieuwkoop en Nieuwveen in 
beeld.

Dit is in de werkgroep besproken, maar centraal heeft de parochie geen grond om een ander gebouw te bouwen. 
Nieuwkoop en Nieuwveen zijn niet de vitaalste kernen. Grondverwerving, planontwikkeling, procedures en bouw 
kunnen wel 8 - 10 jaar vergen. Dit is veel te lang. Er zijn nu maatregelen nodig  in het kader van vitaliteit en de 
bezetting van het pastoraal team. 
Daarnaast is ook van belang dat de opbrengst in dit voorstel in alle kernen met 60% terugloopt en de bouw van 
een nieuwe kerk vele miljoenen kost.  Ook zal het bouwen aan een nieuwe kerk enorm veel inspanning vergen, 
naast de inspanningen die nodig zijn om dan tot herbestemming van de andere gebouwen te komen. Op basis van 
ervaringen lijkt het onrealistisch dat er hiervoor voldoende vrijwilligers beschikbaar zijn. 

130
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32

Is er over nagedacht van de kerk een multifunctionele ruimte te 
maken? Zoiets als waar vele scholen op dit moment mee bezig zijn 
(IKC integraal kind centrum)? Dit zorgt voor: kosten delen, wellicht 
extra inkomsten

Dat is een optie voor een open blijvende kern. Maar dit neven-fuctionele deel mag alleen worden gebruikt voor 
activiteiten die betrekking hebben op onze geloofsgemeenschap (koffie drinken, Alpha-bijeenkomsten etc). Het is 
ook bekend dat de opbrengst uit deze neven-functionele ruimte geen oplossing is voor de financiële situatie.

33

Ik mis het scenario:
- alle kerken dicht en een nieuwe kerk voor ons allemaal
- of in bestaande parochiehuizen/ orangerie
- dus om zo de 60% leegloop te vemijden

Het gebruik van andere plaatsen dan de kerken is slechts ten dele een oplossing. De te grote spreiding van de 
pastorale aandacht blijft omdat meeste energie en tijd gaan momenteel zitten in het begeleiden van de 6 aparte 
gemeenschappen (meer dan in de vieringen). Ook zijn steeds kleiner wordende gemeenschappen niet 
aantrekkelijk voor mogelijk nieuwe gelovigen om zich bij aan te sluiten. Als overgangsfase is dit wel een 
mogelijkheid om tijdelijk elders te kerken. Als we alle kerken sluiten om een nieuwe kerk te bouwen is de kans 
groot dat in alle kernen 60% van de mensen gaan afvallen. 

130

34

De onderhoudsgroep en tuingroep is aangepast aan de grootte 
kerk of tuin, minder grote kerk minder mensen nodig.

Dat is niet gedaan omdat een niet alleen de grootte van de kerk of de tuin bepalend is voor het benodigd 
onderhoud.

59

35

Is er bij de criteria / percentages gekeken naar hoe groot de 
parochie is? Een grote kerk in een groter dorp heeft automatisch 
meer parochianen/ vrijwilligers

Dat is op dit moment niet gedaan omdat het uitgangspunt geweest is dat de openblijvende kerken voldoende 
vrijwilligers moeten hebben (en voldoende kracht) om de parochie in de eerste jaren op de been te houden. Pas 
na een aantal jaren zal de integratie haar vruchten opleveren in "Samen naar 1 toekomst".

59

36

Als er in Langeraar gemiddeld 68 kerkgangers zijn wat moet je dan 
met een kerk van 400 personen?

Dit geldt helaas voor alle kerken. In de werkgroep is afgesproken dat er in 1 grote kerk open blijft om in de 
toekomst de grote en bijzondere vieringen te kunnen opvangen en de avondwakens/uitvaarten.   
Op basis van de Missionaire parochie hopen wij dat er in de toekomst weer meer mensen de weg naar actieve 
deelname aan het geloof weten te vinden.

59

37
Moeten we niet wel commercieel kijken naar gebouwen die uit de 
eredienst worden onttrokken immers dan betekend weer langer 
kunnen kerken

Het is zeker niet het geval dat het bisdom de kerken "weggeeft". Dus er zullen middelen vrij komen. We hebben 
hier op dit moment niet mee gerekend omdat de waarde in het economisch verkeer heel verschillend is. 20

38 Inhoud van Zevenhoven is het beperktst Dat klopt, maar criteria zijn de belangrijkste parameters waar naar gekeken is.



Criteria Vraag Antwoord Zie ook

Overzicht vragen n.a.v. bijeenkomsten parochianen SKZ (1, 2 en 6 juli 2024)

39

Begraafplaats blijft minimaal 25 jaar open. Kan er dan ook 
begraven worden?

Er kan begraven blijven worden zolang er voldoende vitaliteit is om het onderhoud uit te blijven voeren. Mocht dat 
niet meer mogelijk zijn zal het begraven moeten stoppen. Er gelden wettelijke/ contractuele regels hoe lang de 
graven nog blijven staan.

40

Als Langeraar en Aarlanderveen open blijven tot 2052 wat gaat er 
dan gebeuren?

Op basis van verkoop van bezittingen kunnen de kerken naar verwachting wel langer open blijven. Hier is op dit 
moment geen waarde aangehangen omdat het op dit moment niet mogelijk is om een waarde te bepalen voor de 
te verkopen bezittingen.
Andere optie is dat er gezamenlijk binnen de federatie gekeken wordt naar oplossingen.

41
Als je 2 grote kerken open houdt dan is dit niet te snappen voor 
veel mensen

Het open houden van 2 grote kerken komt niet voort uit het "groot zijn", maar uit de analyse van de uitslag van de 
criteria en de scenario's welke kernen het meest vitaal blijken.

42

Kerk voldoet niet aan Vaticaans Concilie is toch geen criterium, 
kan je toch aanpassen?

Het gaat erom dat de inrichting van de kerken die open blijven aangepast moet gaan worden volgens het 
document van het Bisdom, waarbij de koren zoveel mogelijk onderdeel uitmaken van de gemeenschap en indien 
mogelijk dat ook het altaar centraler tussen de parochianen komt te staan. Ook dit willen we in beeld hebben.

43

We gaan uit tot 2055 onderhoudskosten zijn maar voor 10 jaar, dus 
de rest is toch veel te laag, onderhoud wordt nu uitgesteld.

Het meerjarenonderhoudsplan t/m 2034 omvat alle kosten, uitgesteld onderhoud en noodzakelijk onderhoud t/m 
2034. Vanaf 2035 wordt het gemiddelde van de onderhoudskosten t/m 2034 genomen met een jaarlijkse indexatie 
van 3%.

44

Langeraar extra gemeenschapsruimte te financieren uit PCI fonds. 
Daar is het PCI fonds toch niet voor bedoeld!!

De term PCI fonds is eigenlijk ongelukkig gekozen. Het betreft hier een bestemmingsfonds wat voorkomt uit  
bepalingen bij het samengaan van de 6 PCI's uit de H. Clara parochie.
Deze gelden zijn als reservering bestemmingsfonds ondergebracht bij de PCI. De bepalingen voor dit fonds zijn 
vastgelegd, en hebben een Bisschoppelijke Machtiging. 
Legaten en fondsen gelden niet als criteria bij het traject SKZ.  In het vervolg zal de term bestemmingsfonds 
gebruikt worden, om verwarring met de taken van de PCI te voorkomen.

104

45
Per wanneer gaan de kerken dicht? Dat is afhankelijk van de beslissing van het bisdom, maar wij verwachte op z'n vroegst in 2026.

46
Er zijn plannen om het kerkplein in LA te vergroenen tkv 
parkeer[plaatsen, dit staat niet vermeld

Is op dit moment niet aan de orde; wordt pas actueel als de uitslag van het SKZ-project bekend is en eveneens 
afhankelijk van het doorgaan van de komst van een nieuwe supermarkt.
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Vitaliteit

47
Hoe regelen jullie het vervoer van bijvoorbeeld ouderen? Dat kost 
waarschijnlijk ook nogal wat? Hoe wordt dat gefinancierd?/ 
Pendeldienst 

Er is zeker een oplossing nodig voor parochianen die niet zelfstandig naar de kerk kunnen. Al is de ervaring dat dit 
ook vaak onderling wordt geregeld. Maar is een actiepunt om dit goed te regelen en te betalen.

48

Nieuwkoop: Jaren terug wilden wij met een groep deelnemen aan 
Father Mallon gespreksgrepen. Omdat dit zonder teamlid ging 
gebeuren werd dat afgewezen/ afgeraden

Een van de basisprincipe's van het project Missionaire Parochie is dat er wordt samengewerkt in de gehele 
parochiefederatie.  De insteek van de leesgroepen van het boek van Fr. James Mallon was dus enerzijds om de 
inhoud met elkaar te bespreken en anderzijds om dit samen te doen waarbij er interactie is tussen parochianen 
van verschillende kernen. Dit is door de deelnemers als heel positief ervaren. Vanuit deze leesgroepen is het 
project ook verder inhoud gegeven en is de stuurgroep Missionaire Parochie gevormd. De beslissing van de 
parochiekern Nieuwkoop om hier niet met mee te willen doen, maar zelf het boek - los van de parochie - zelf te 
willen lezen was dan ook een grote teleurstelling voor het pastoraal team. Maar natuurlijk staat het iedereen vrij 
het boek te lezen.

49

Waarom wordt niet meegenomen dat er vrijwel bij elke viering in 
Nieuwkoop een koor/muziek is? En.. waarom wordt alleen over de 
kinderkoren gesproken?

In alle kernen zijn vrijwel bij alle vieringen een koor. Dat is een uitgangspunt van de pastoraatsgroepen en 
pastoraal team. De koren zullen worden opgenomen in de criteria. De kinderkoren zijn apart opgenomen omdat dit 
meer jonge ouders naar de kerk trekt.

50

Is er gekeken naar de geografische bereidwilligheid om ergens 
anders te kerken (ouderen minder mobiel etc)

Nee er is niet gekeken naar de geografische bereidwilligheid om elders te kerken. De grootste afstand is 12 km. 
Dat is altijd verder dan het behouden van de eigen kerk. Maar zoals bekend is de vitaliteit in de kernen alsmede de 
bezetting van het pastoraal team de belangrijkste reden om het project Samen Kerk Zijn op te zetten. Voor de 
parochianen die naar een andere kerk willen wordt nagedacht over een pendeldienst. 22

51

Is meegenomen de (verwachte) opbouw in leeftijd per kern ? Zit je 
in een groeikern?

Daar is tot op heden nog niet naar gekeken, al is het wel duidelijk dat er kernen zijn waar de laatste jaren minder is 
gebouwd. Er is wel gekeken in de SWOT waar de komende jaren extra gebouwd zal gaan worden.

52
Is er ook gekeken naar de groeipotentie van de kernen, bv 
jongeren?

Daar is in detail niet naar gekeken, maar in de SWOT is wel opgenomen waar de komende jaren extra wordt 
gebouwd.
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53

Waarom een grote kerk openhouden zoals in Langeraar, deze kost 
meer in onderhoud, komt ook niet vol met mensen in een viering. 
Dat kan wel in een kleinere kerk zoals bijvoorbeeld in Zevenhoven, 
sneller warm te stoken.

Het uitgangspunt van dit project is dat we kijken naar criteria (m.n. vitaliteit) en als die bekend zijn kijken of de 
uitkomst betaalbaar is. Langeraar blijkt de meest vitale kern te zijn.  Door de rijkssubsidie voor Langeraar en de 
plannen die er zijn om warmtenet toe te gaan passen kunnen ook in Langeraar de kosten laag worden gehouden. 
Daarnaast is het de kern met de grootste bijdrage van parochianen. Als deze kerk gesloten wordt zal opbrengst 
geschat met 60% afnemen.

54

Houd rekening met vitaliteit van de dorpskern zelf. Langeraar heeft 
bijv. geen supermarkt meer. Naar de toekomst toe kan daarom 
minder interessante kern

Een aantal kerken ligt in een dorp waar wel of minder voorzieningen zijn. Dit aspect is impliciet meegenomen in 
het punt "aanwezigheid in de lokale gemeenschap" waarbij activiteiten zijn bekeken waarbij de kerkgemeenschap 
actief aanwezig is bij evenementen en andere gelegenheden in het dorp. 

55
Waarom is er bij vitaliteit niet gekeken naar dezelfde onderdelen? Voor alle kernen zijn in het criteria-overzicht dezelfde criteria gebruikt.

Wat gaat er met de koren van onze kernen gebeuren?

Is er ook gekeken naar de koren? Waarom alleen naar 
kinderkoren? Hoeveel koren per kern, is daar ook naar gekeken?

Waarom geen wegingsfactor voor koren?

57

Als een kerk gesloten word-vele parochianen niet meer naar de 
kerk

Wij houden aan dat - naar ervaring van het bisdom - 60% van de parochianen niet meer actief zal meedoen. Dat is 
uiteraard niet onze hoop; een maximale afstand van 12 km is - als de wil er is om bij de geloofsgemeenschap 
betrokken te blijven - te overzien, zeker als je situaties in andere regio's in ogenschouw neemt. 
Het is een pijnlijk proces waar we in zitten, maar het zou bijzonder jammer zijn als parochianen de 
geloofsgemeenschap verlaten. Uiteindelijk gaat het om het geloof in God en niet in de stenen. 
Maar nogmaals: het proces van kerksluitingen en de keuzes daarbij is bijzonder pijnlijk, voor iedereen. 

58
Waar staan de vrijwilligers van het wijkcontact en de mensen die 
het kerkblad verzorgen?

Omdat we die in alle kernen hebben waren die uit het criteria-overzicht gelaten, maar ook die zullen worden 
toegevoegd in het criteria-overzicht. Want die zijn ook van groot belang (nu en in de toekomst).

56

De koren waren in eerste instantie niet meegenomen in het criteria-overzicht omdat er in alle kernen 2 koren 
aanwezig zijn. Daarnaast willen we eraan gaan werken om op korte termijn de koren te laten rouleren over de 
verschillende kernen. Het aantal koren wordt nu opgenomen in de criteria.
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Op zich lijkt het voor de hand liggend om naar relatieve aantallen te kijken wanneer er gekeken wordt naar de 
vitaliteit van een parochiekern. Wanneer er puur naar een kern gekeken zonder vergelijking met anderen is dat 
ook zeker voor de hand liggend. Maar:
 •Het gaat nu in de afweging niet om een parochiekern op zichzelf, maar om de vergelijking met vijf andere 

parochiekernen. En daarbij is de achterliggende vraag of een parochiekern die blijft krachtig en flexibel genoeg is 
om de grote verandering te dragen die voor hen ligt. Daarvoor is een kritieke massa van welwillende vrijwilligers 
nodig, dat aantal is niet afhankelijk van de grootte van een kern. 
 •Een relatieve weging leidt ertoe dat een parochiaan/vrijwilliger van een grote kern minder meeweegt dan een 

parochiaan/vrijwilliger in een kleine kern. De inzet van alle parochianen willen we echter gelijk laten meewegen, 
zeker nu we toewerken naar een gezamenlijke toekomst. 
 •Tenslotte gaat het niet om relatieve maar absolute aantallen parochianen die mogelijk afvallen bij het sluiten van 

een kerkgebouw. 
Het voorstel is daarom om m.b.t. het kerkbezoek en de aantallen vrijwilligers de absolute aantallen te blijven 
gebruiken. 
Daarentegen gaat deze redenatie niet op m.b.t. het aantal bediende sacramenten. Van een grotere kern mag 
inderdaad verwacht worden dat er ook meer sacramenten worden bediend. Daarom het voorstel om daar wel 
relatieve getallen te nemen (t.o.v. het aantal parochianen in de kern). Het gaat dan om vitaliteit, punt 4 in de 
spreadsheet. 

Aanpassing sacramenten in overzicht criteria:
Kern (aantal ingeschreven parochianen, in % van totaal): Waarde absoluut -> waarde relatief
AV (2288, 20.9%): 24 -> 19
LA (1985, 18.2%): 31 -> 29
NK (2789, 25.5%): 16 -> 10
NV (1694, 15.5%): 14 -> 16
NO (1230, 11.3%): 11 -> 17
ZH (939, 8.6%): 4 -> 8

60
Er zijn jongeren die federatief breed een en ander organiseert, die 
zijn niet meegenomen.

Momenteel zijn er alleen groepen in Noorden waarbij inderdaad enkele tieners/jongeren van elders deelnemen. Ze 
zijn meegeteld bij de parochiekern Noorden. 

61
Nieuwkoop: kerkorgel gebruik niet goed omschreven in de getallen Het orgel op de koorzolder wordt soms bespeeld, maar niet meer in vieringen.

59

Kunnen bij de sacramenten ook de aantallen gerelateerd kunnen 
worden nav het aantal parochianen en ook bij de mensen die 
betrokken zijn =bij de MP relateren aan het aantal parochianen
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62

De vraag naar een missionaire parochie is niet nieuw, maken we 
stappen of..? Daar hangen we nu alles aan op.

Dat is zeker waar, er wordt al vele jaren met meer of minder succes over nagedacht. Met het huidige project wordt 
een nieuw begin gemaakt en sluiten we aan bij en beweging die momenteel in 28 landen omarmd wordt en laat 
zien dat deze vrucht kan dragen, ook in de Nederlandse situatie.  Juist die onderlinge contacten brengen goede 
ideeen en vooral ook enthousiasme.

48

63
Zevenhoven. 1 secretariaat 1 dag open voldoet nu op dit moment, 
dus waarom is dit negatief.

Vanuit de parochiekern bekeken is dat wellicht voldoende. Vanuit de parochie(-federatie) gekeken is dit heel 
beperkt. De ervaring leert dat mails/verzoeken vanuit het Centrale Secretariaat wel niet of te laat doorkomen. Ook 
andere verzoeken (zoals bijv. een boekje bij een uitvaart) kunnen niet altijd lokaal gehonoreerd worden. 

64
Hoe is nu de betrokkenheid van de kinderkoren, is het daarmee 
een zinvolle parameter? (Zijn er andere onderwerpen met 
potentie?)

De kinderkoren trekken meer jonge gezinnen naar de kerk. Vandaar dat het een speerpunt is en apart meetelt bij 
de criteria.

65
Kunnen de kerkbezoeken- vrijwilligers pro rata naar het aantal 
parochianen doe bij de kerk aanwezig zijn berekend worden=

Zie antwoord op vraag 59
59
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Analyse kernen / SWOT
66 Toevoegen bij Langeraar: professioneel dirigent en organist Bij meerdere kernen zijn kerkmusici actief. Daarom is dit niet meegenomen.

67
De kerk in LA is in het bezit van prachtig kerkorgel en 2 elect 
piano’s

Dit is opgenomen in de criteria (gebouwen)

68
Er zijn in LA 3 koren (kinderkoor, Jubilans, cantors). Inzetbaarheid 
matig verbaasd ons

Klopt, dit komt voort dat uit de situatie dat er - ondanks slechts 1 viering per 2 weken - niet altijd een koor 
beschikbaar is. Er is wel een grote mate van flexibiliteit waardoor er meestal toch muzikale ondersteuning is. 

69 Waar is de waardering voor de kerkkoren? Deze mis ik. Is nu opgenomen in de criteria.

70

Koor Revival in Zevenhoven haalt vaak meer ander publiek en zij 
worden anders ingezet voor meer inkomsten. Nergens wordt dit 
genoteerd

De koren worden ingevoegd. We hebben echter geen onderscheid willen/kunnen maken m.b.t. kwaliteit en 
flexibiliteit van de koren. 

Nadeel Nieuwkoop is mijn vraag wat er bedoeld wordt met de term 
‘érg kritisch’, dit heeft een negatieve lading

Wanneer bestempelen jullie een kern als ‘kritisch’?

Nieuwkoop: waarom staat  er erg kritisch als nadeel? Kritisch kan 
ook positief worden gezien. We zijn mensen, geen kuddedieren die 
zomaar volgen

4871

Deze formulering is inderdaad niet gelukkig gekozen, zeker omdat opbouwende kritiek juist positief is. Nieuwe 
formulering: "Een vaak weinig cooperatieve houding t.a.v. vragen/initiatieven/ideeën vanuit het pastoraal team". 
Zie vraag 48 als illustratie, zo zijn er meerdere voorbeelden. Recentelijk zijn er op dit punt wel positieve 
ontwikkelingen te melden. 
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Zevenhoven: Wij zingen daar regelmatig en voelen ons meer dan 
welkom, dus zij hebben wel openheid naar andere kernen

Wie heeft bedacht:
- beperkte groep vrijwilligers
- kwetsbaar
- openheid naar andere kernen beperkt

Openheid naar andere kernen lijkt beperkt: haal dat eruit. We doen 
al jaren samen kerken met Nieuwveen. Grotvieringen van voorjaar 
t/m najaar. Alle Mariavieringen tussendoor verzorgd. Vaste groep 
die daarbij willen helpen. Toekomst met gebouwen die sluiten.

73

Positieve aspecten van onze kern Zevenhoven ontbreken: 2 
aanwezige actieve koren, gebedsleiders (Adri)

Koren zijn opgenomen in de criteria en de gebedsleider is toegevoegd.

Bijvoorbeeld Ankerproject is niet eerlijk omdat mee te nemen 
omdat er ‘gedwongen’ werd in Langeraar te houden. Misschien zijn 
er nog wel wel meer projecten die op die manier in het voordeel 
van Langeraar zal zijn.

Wil alleen Langeraar Anker faciliteren? Kregen andere kernen een 
kans?

75

In Nieuwkoop drinken we koffie na de viering zondag van 9.15 uur 
en elke donderdag. Is goed bezet en gezellig! De Mariakapel is 
open di-do morgen elke week, waarom niet meegenomen in de 
vitaliteit

De week-vieringen zijn meegenomen in de criteria, er is daarbij gekeken naar het (gemiddeld) aantal aanwezigen. 

74

Toen het Ankerproject begon is er goed gekeken naar waar dit het beste zou kunnen plaatsvinden. In die tijd deed 
Nieuwkoop niet mee met het project. In de getallen van de aanwezigen in de vieringen is gecorrigeerd voor 
gezamenlijke vieringen zoals t.b.v. het Anker.

72

Wat betreft "openheid naar andere kernen" speelt meerdere observaties een rol. O.a. speelt mee of een kern in de 
tussenliggende zondagen dat er geen eucharistieviering is, de parochianen uitnodigt om elders naar zo'n viering 
mee te maken. Of dat er juist de nadruk ligt om lokaal toch iets te organiseren. Maar ook de wil van parochianen 
om andere kernen te bezoeken die van kern tot kern verschilt. Ook bijv. in hoeverre er wordt meegedaan met 
activiteiten die kernoverschrijdend zijn. 
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Hoe zijn deze tot stand gekomen? Er zijn activiteiten die bij een 
andere kern genoemd zijn ook aanwezig bij andere kernen maar 
staan hier niet genoemd. Bijv. koffiedrinken.

Waarom bij Nieuwkoop niet benoemd dat er meerdere 
gezinsvieringen in het jaar zijn? Hoe is dit bij andere kerken?

Waarom staat er bij het voordeel Zevenhoven niet het BCP en 
Koor Revival genoemd?

Zijn de voor- en nadelen per kern volledig? Hoe kun je objectief 
zijn?

Waar zijn de voordelen op gebaseerd? Sommige dingen worden bij 
de ene kerk wel als zijnde positief benoemt terwijl dit bij een 
andere kern niet gebeurt ondanks gelijke uitkomst

77
Vieringen: Maria viering kan moeilijk omdat Lourdesviering 
Zevenhoven altijd voorgaat.

Iedere kern heeft eigen mogelijkheden om een speciale viering te organiseren. De Lourdesgrot heeft een 
bovenlokale betekenis. 

78
Waarom is weinig parkeerplaatsen voor 1 viering in het jaar bij de 
Lourdesgrot een probleem?

Dat is geen probleem, maar wel op het moment als Zevenhoven als 1 van bijvoorbeeld de 2 kerken open zou 
blijven. Dan heb je iedere week dat probleem.

79
Waarom staat er bij Nieuwveen wel benoemd een goede akoestiek 
en bij Nieuwkoop niet? De akoestiek is prachtig

Er zijn meer kerken met een goede akoestiek, o.a. ook Langeraar. Wordt aangepast.

80
Hoe zorgt het team ervoor dat de vrijwilligers ‘binnen’ blijven ipv 
weg te jagen?

Het proces waarin wij nu als parochie inzitten is voor alle parochianen onder wie vele actieve vrijwilligers een 
steen op de maag. Toch hopen wij – wat de uitslag ook moge zijn – dat elke vrijwilliger zich uit overtuiging blijft 
inzetten voor het Geloof.

76

In de kernoverzichten zijn zaken opgenomen die extra opvallen in een kern. De kernoverzichten zijn zo objectief 
mogelijk tot stand gekomen en in de werkgroep besproken. Naar aanleiding van diverse opmerkingen zullen ze op 
onderdelen worden aangepast.
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81

Hoe wil het pastorale team de jeugd bereiken? Hoe zorg je dat je 
trits vertelt dat je katholiek bent? Voert Rome ’t juiste beleid?

Inzet is het project Missionaire Parochie dat laat zien dat het potentie heeft. Het beleid in Rome kunnen wij helaas 
niet beïnvloeden. Het enige wat je kunt doen is gewoon hier op deze plek laten zien wat het geloof voor jou 
betekent. 
Alpha Youth is een manier waarop je dat zou kunnen doen. Het is een idee wat gekomen is uit een van de 
bijeenkomsten in januari. En je ziet, het wordt al opgepakt. Het bereiken van de jeugd is niet alleen een zorg en 
taak van het pastorale team maar van iedere gedoopte, de geloofsgemeenschap als totaal. Er staan vele jongeren  
te trappelen om taken op te pakken. Ze ontmoeten elkaar via de WereldJongerenDagen, zomerkampen van de 
Emmanuel beweging, Chemin Neuf en andere lekenbewegingen. Het zou goed zijn binnen de Clara parochie een 
synodaal gesprek te organiseren met de jongeren om hen te vragen wat zij nodig hebben om de weg naar de kerk 
te vinden als dat een moeilijke weg blijkt te zijn. Wat missen zij, wat is er nodig, wat houdt hen weg van de kerk, 
etc. Ga dat gesprek met jongeren voeren. Een ander initiatief is KISI/KOEMI voor basisschool leerlingen. 
Laagdrempelig, muzikaal God ontmoeten door kinderen. Dat zou je op scholen makkelijk kunnen uitvoeren zo leert 
de ervaring.
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Ideeën

82

Probeer de kerken in Langeraar en Aarlanderveen open te houden 
en de vrijwilligers van de kerken die sluiten te motiveren bij de 
kerken die open blijven vrijwilliger te worden

Het proces om de vrijwilligers voor onze geloofsgemeenschap te behouden zal in de projectgroep "Samen naar 1 
toekomst" worden opgepikt. Daarvoor zijn tijdens de 3 bijeenkomsten ook parochianen voor gevraagd om daaraan 
mee te doen.

83

Zelf vind ik dat alles te lang duurt. Houd Langeraar en 
Aarlanderveen open en kijk hoe het gaat lopen. Verkoop de andere 
kerken zo gauw mogelijk, er is woningnood. Niet zoals de kerk in 
Uithoorn in de [[Schans die al ruim 10 jaar leeg staat terwijl er 
mensen in konden wonen

Het tempo hebben wij niet in de hand. Het proces vraag om zorgvuldigheid en dat kost tijd. Met de criteria die in de 
werkgroep zijn besproken en de vitaliteitskaart en de reacties van parochianen wordt de keuze gemaakt wat de 
beste mogelijkheid is om een katholieke presentie te hebben in de toekomst in het gebied van het Groen Hart. Het 
bouwen van appartementen in kerken is inmiddels gemeengoed. Er zijn kerken waar dat eenvoudiger zal zijn dan 
andere kerken, maar dat is zeker iets waar we na het akkoord van het bisdom mee aan de slag gaan. Ook de 
gemeente neemt ook flink wat tijd om de bestemming aan te passen van maatschappelijk naar b.v. wonen.

84

In hoeverre is het mogelijk om een kerk die gesloten zou moeten 
worden om te bouwen tot een gebouw met een andere 
bestemming (x-aantal appartementen, kunstgalerie, mortuarium) 
en is daarom misschien eerder geschikt om te sluiten dan een 
kerkgebouw die niet geschikt is voor herbestemming?

Dat is zeker een optie, waarbij wij als parochie een investeerder moeten inschakelen om dit te realiseren. Op dit 
moment is het bisdom geen voorstander van ontwikkelen/ exploitatie van onroerend goed door de parochies.
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Algemeen

85

Bij onderwerp Missionaire parochie etc heb ik het woord liefde en 
liefdevol niet gehoord. Grote kerken open, kleine knusse kerken 
slinken. Was dat God’s bedoeling

Op basis van het huidige aantal bezoekende parochianen bij de weekendvieringen geldt voor alle kerken. Nergens 
in de Bijbel wordt gesproken over kerkgebouwen. Christus woont in ons, wij zijn Zijn tempel. Hij heeft ons niet 
opgedragen kerken te stichten maar leerlingen te werven. Vanuit de Liefde die Hij is. Het is het basiswoord van 
een geloofsgemeenschap, als dat er niet is kan er geen echte geloofsgemeenschap groeien. Christus heeft het 
dus niet over knusse kleine kerken, hij heeft het over mensen die samen een liefdevolle geloofsgemeenschap 
willen vormen, omdat u allemaal, dwars door de kernen heen broeders en zusters bent van elkaar  

86

Neemt het PB het concept advies over van de werkgroep/ 
klankbordgroep of kunnen ze wijken? 

De verantwoordelijkheid van werkgroep en klankbordgroep is om te komen tot een conceptadvies aan het 
Parochiebestuur. Het parochiebestuur heeft een eigen verantwoordelijkheid als het gaat over roerende en 
onroerende goederen van een parochie dus ook over de beslissing van kerksluiting. Het parochiebestuur kan dus 
afwijken van het advies van de werkgroep/ klankbordgroep.  Uiteindelijk beslist de Bisschop, die zijn eigen 
overwegingen heeft, luistert naar hoe het proces is gegaan en hoe de beslissingen genomen zijn. 

87
Jullie hebben het heel druk over de Ameezing Praise, komt niet 
voor in de Clara Parochie

De stuurgroep Missionaire Parochie kijkt voor alle activiteiten waar deze het beste kunnen plaatsvinden, om de 
kans op succes zo groot mogelijk te laten zijn. De Ameezing Praise is inderdaad op dit moment in de Petruskerk in 
Roelofarendsveen omdat deze kerk de beste voorzieningen daarvoor heeft. 

88
Is er nagedacht over inzet van Pastorale werkers op ZZP-basis, 
vanuit het Bisdom zodat je andere kosten hebt?

Pastorale beroepskrachten worden door de bisschop benoemd en gezonden (net zoals overigens gebedsleiders). 
Net als in vele andere bedrijfstakken is ook hier het aanbod erg beperkt. De bisschop kent onze nood en heeft 
aangegeven te blijven zoeken naar mogelijke versterking. 

89

Meer luisteren naar de gemeenschap De huidige lijn vanuit Rome is de inzet op de synodale weg. Dat betekent dat er meer dan we gewend zijn in het 
verleden de vraag ligt om meer te luisteren naar de gemeenschap. Binnen de kaders van de Katholieke kerk, wat 
we immers zijn. De bijeenkomsten twee jaar geleden en in in november en december over het project Samen kerk 
Zijn en de vragen die dat heeft opgeleverd, dan de ideeen voor het invullen van de missionaire parochie zijn 
voorbeelden waarin geluisterd wordt naar de parochianen die zich willen laten horen.  Ook de bijeenkomsten in juli 
hebben gestaan in het teken van het horen van de parochianen. Uiteindelijk nemen het Pastorale team en de 
parochiebestuurders van de parochie vanuit hun verantwoordelijkheid een beslissing, gehoord hebbende de 
parochianen.  Met elkaar moeten we leren groeien ook hoe we dat proces van luisteren steeds beter kunnen gaan 
doen.
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90

Jaren geleden hebben we een hele lange vragenlijst ingevuld. 
Hierin was ook ruimte voor o.a. ideeën voor meer opbrengsten uit 
het kerkgebouw. Wordt er wel iets mee gedaan met die ideeën?

In de vitaliteitstoets die wij in 2021 hebben gedaan was inderdaad veel input gegeven die extra inkomsten zou 
kunnen genereren. Die zijn in de bijeenkomsten begin dit jaar (droomsessies) ook genoemd en meegenomen als 
input richting de stuurgroep Missionaire Parochie. 
Daarnaast is hetgeen dat we kunnen doen in onze kerken beperkt. Er gelden strikte richtlijnen wat wel en niet 
mag.

91

Antwoorden op de website… kunnen onze ouderen dat dan lezen? 
Kan iedereen dat lezen? Niet iedereen kan evengoed omgaan met 
computers,?

Wij zullen via de nieuwsbrieven van de kernen meedelen als er toevoegingen zijn aan de website. Daarnaast 
zullen de gegevens verspreid worden in de kerken.

92
Hoe weten we wanneer/ waar info op de website te vinden zijn? Wij zullen via de nieuwsbrieven van de kernen meedelen als er toevoegingen zijn aan de website. Daarnaast 

zullen de gegevens verspreid worden in de kerken.

93

Uitgangspunt is financiën. Bij ongewijzigd beleid. Wat zou het 
scenario zijn bij een gewijzigd beleid mbt het serieus nemen van 
opmerkingen,

De uitkomst van de criteria: vitaliteit, gebouwen en financiën is samen het uitgangspunt en op basis van deze 
uitkomst wordt gekeken naar de analyse die nu voor ligt. En natuurlijk moet een en ander financiële haalbaar zijn. 
Bestuurlijke team, pastorale team, vertegenwoordigers in werkgroep en klankbordgroep nemen opmerkingen van 
parochianen zeer serieus maar dat wil niet zeggen dat alles door kan gaan, er moet ook naar het grotere geheel 
worden gekeken. Daarom is alleen de analyse niet voldoende om een conceptadvies te maken en is ook de input 
van de parochianen nodig. Maar het start met de keuze om elkaar te vertrouwen.
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94

Waar kan de onderbouwing ingezien worden hoe de 
gebudgetteerde onderhoudskosten zijn opgesteld en waarop deze 
zijn gebaseerd. Dit graag voor elke kern zodat er ook op 
gereageerd kan worden en duidelijk is welke kosten er mee 
genomen zijn.

In juni zijn de onderliggende financiële cijfers ter beschikking gesteld van de penningmeesters en 
onderhoudsmensen van de beheercommissies. Daarbij is aangegeven dat men altijd nadere informatie kan 
opvragen en/of kan overleggen met de penningmeester van het parochiebestuur. Daarnaast zullen wij ook nog 
een sessie organiseren waar ook voor de parochianen die dat wensen dieper op de financiële informatie wordt 
ingegaan.

95
Hoe kan het zijn dat Zevenhoven er in het scenario sheet als 
gunstigste uitkomt, terwijl er niet besloten wordt voor open houden 
van deze kern. 

De kerk in Zevenhoven heeft inderdaad de laagste onderhoudskosten, maar het gaat niet alleen om geld.  De 
eerste analyse is gebaseerd op de weging van vele criteria op de aspecten Vitaliteit, Gebouwen en Financiën met 
als uitkomst dat Aarlanderveen en Langeraar de meest vitale kernen zijn.

96

Er wordt gesproken over vrijwilligers die minder zijn in 
Zevenhoven, maar de koren zijn bewust niet meegenomen, terwijl 
er in de koren veel vrijwilligers zitten als lectoren, liturgieleden 
maar ook als er klussen zijn dan kan er op de koorleden altijd een 
beroep gedaan worden.

De koren zullen worden toegevoegd aan de criteria bij het onderdeel Vitaliteit. Mochten de genoemde lectoren ook 
als lector deelnemen als het koor niet zingt moeten ze inderdaad toegevoegd worden.

97

In Zevenhoven wordt de extra parkeerplaats bij van Mastwijk en 
Jansen niet meegenomen terwijl deze plek zeker altijd ingezet 
wordt bij drukbezochte diensten, deze afstand bedraagt 130 meter 
de afstand Aarlanderveen bedraagt 450 meter. Dus verklaar maar 
waarom dit als nadeel in Zevenhoven is geplaatst.

In Aarlanderveen zijn 114 parkeerplaatsen op de kerklocatie en binnen een straal van 150 meter (parkeervakken 
aan de weg). In Zevenhoven 60.
Het parkeren bij de familie Jansen en Mastwijk is een goede oplossing bij de jaarlijkse grotviering, maar niet 
geschikt voor de permanente opvang van de parkeerbehoefte van (veel) meer kerkbezoekers.

98

Revival heeft geen betaalde dirigent en geen betaald combo dit 
draait op allemaal vrijwilligers en ze bedruipen zichzelf. De inzet is 
geheel voor de kerk in de Zevenhovense kern, waarom wordt dit 
niet benoemd?

Dit is zeer lovenswaardig. Revival is echter niet het enige koor dat op deze wijze functioneert, hetzelfde geldt voor 
bijvoorbeeld Lords Voice. Het is ons heel veel waard dat alle koren behouden blijven, de huidige diversiteit is een 
groot goed. We hopen echt dat we tot een model van roulatie kunnen komen waar iedereen zich in kan vinden. 

99
Waarom geen procentuele inzichten in de inkomsten per hoofd in 
de parochie, dus per absolute parochiaan?

Bij het onderdeel Financiën wordt in die zin gedifferentieerd. Zie de criteria 3 en 4.

100
In Zevenhoven wordt er geen acoliet genoemd en ook de 
misdienette is niet terug te vinden waarom niet?

Alle informatie is primair gehaald uit DocBase, daarmaast beschikbare informatie bij het centraal secretariaat of 
opgevraagd bij de Beheercommissie en Pastoraatsgroep. Daarnaast zijn de leden van de werkgroep al sinds april 
op de hoogte van de gegevens die zijn verzameld.

Vragen/ opmerkingen na de sessies (de vragen zijn zoveel mogelijk specifiek beantwoord, maar de hiervoor gegeven antwoorden blijven van toepassing)
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101

De exploitatietekorten van de kerken die opblijven zijn niet 
zichtbaar graag zien wij daar een opgave van. 

In juni zijn de onderliggende financiële cijfers ter beschikking gesteld van de penningmeesters en 
onderhoudsmensen van de beheercommissies. Daarbij is aangegeven dat men altijd nadere informatie kan 
opvragen en/of kan overleggen met de penningmeester van het parochiebestuur. Daarnaast zullen wij ook nog 
een sessie organiseren waar ook voor de parochianen die dat wensen dieper op de financiële informatie wordt 
ingegaan.

102

Er werd gesproken over de zware belasting van inzet van het 
pastoraal team. In Zevenhoven zijn er andere initiatieven om 
gelovigen te bereiken en dat heeft veel succes. De inzet van Adrie 
Stokman bij avondwakes maar ook op diverse zondagen door het 
jaar heen worden veelvuldig bezocht. We snappen dat er 
eucharistievieringen moeten worden gevierd, maar om een groter 
en intenser bereik te hebben en meer parochianen en gelovigen te 
bereiken is zij juist heel belangrijk voor de Zevenhovense kern, 
maar nergens wordt hierover gerept.

De liturgie is een heel belangrijk deel van het takenpakket, maar niet het onderdeel dat die meeste tijd vergt. De 
grootste inzet van de leden van het pastoraal team gaat naar het begeleiden van de verschillende kernen: de vele 
overleggen, vergaderingen, gesprekken en onderlinge afstemming. Vandaar de grote wens om het aantal kernen 
te verminderen en tot meer samenwerking te komen.  Daarnaast zijn er nog de persoonlijke 
begeleiding/gesprekken, de inzet voor de andere sacramenten, de catechese en de uitvaarten enz. De inzet van 
gebedsleiders is nog altijd aan de orde. Het heeft echter wel de voorkeur dat deze toegewijde vrijwilligers een 
zending van de bisschop hebben. 

103

De toekomstige vrijwilligers in de kernen die gesloten worden 
zullen eerder aansluiting zoeken als er geografisch gezien andere 
keuzes gemaakt worden. De BCP's Nieuwveen en Zevenhoven 
zoeken elkaar al meer en meer op de vrijwilligers in deze kernen 
zoeken ook meer aansluiting bijelkaar en daar is geen enkele 
rekening meegehouden.

In het project "Samen naar 1 toekomst" willen we juist kijken naar hoe de huidige groepen vrijwilligers op zo'n goed 
mogelijke manier ondersteund kunnen worden om hun talenten ook in de nieuwe context in te zetten. Persoonlijke 
begeleiding zal in veel situaties gewenst zijn. Het is mooi te zien dat veel vrijwilligers in Nieuwveen en Zevenhoven 
al een stap hebben gemaakt. We hopen dat dat een basis is om verder te kijken. 

104

De saldi van de PCI's moeten inzichtelijk gemaakt worden en 
moeten buiten alle plannen gehouden worden, graag zien wij die 
overzichten ook. Het verhaal op 1 van de avonden gaat dat 
Langeraar met PCI gelden de grond naast de kerk van een 
gebouw wil voorzien, In de officiële papieren van PCI's staat dat dit 
echt voor de parochianen is bedoeld.

Bij de PCI is een bestemmingsfonds beschikbaar voor Langeraar en Papenveer. Het is aan de PCI en het bisdom 
om te  beslissen over de besteding van het fonds ten behoeve van de Langeraarse en Papenveerse 
gemeenschap.
Daarnaast heeft het parochiebestuur heeft ook geen enkele zeggenschap omtrent de financiële status van de PCI. 44

105
Waar kunnen we de doorberekening van verkoopbezittingen 
terugvinden.

Betreffende informatie is op dit moment niet aanwezig. Pas als er een definitieve beslissing ligt van het bisdom 
hoe de toekomst er uit komt te zien krijgen we van het bisdom toestemming om daar advies over aan te vragen.
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106

Stilte tuin, Lourdesgrot en Orangerie blijven open er komen veel 
groepen naar de Lourdesgrot in Zevenhoven waarbij de kerk dan 
ook een belangrijk gebouw is voor de gelovigen die daar komen. 
De Lourdesgrot wordt vaak ook door groepen buiten onze 
parochiekern bezocht.

De aanwezigheid van de genoemde voorzieningen op zich – hoe belangrijk ook – kan geen reden zijn om de kerk 
open te houden. 132, 

160, 
166

107
De procentuele berekening op de criteria overzichten zijn een rare 
en niet transparant doordat er geen enkele onderbouwing is.  

Waar het gaat om harde feiten zijn de procentuele berekeningen evident.
Waar het gaat om subjectieve aspecten geven de procentuele berekeningen de waardering weer van het 
pastoraal team. 

108
Er zijn plannen over het opbouwen van woningen boven de 
Orangerie in Zevenhoven dit is ook mogelijk en kan totaal gebruikt 
worden voor pastorale woningen.

Toekomstmogelijkheden zijn niet in de weging van de criteria meegenomen. Dit geld voor alle kernen.
De meest belangrijke worden wel benoemd in de SWOT-analyse. 

109
Ontmoetingsruimte van kleinste kerk Zevenhoven heeft de meeste 
ruimte deze is ook qua onderhoud goed op orde en 
toekomstbestendig.

Vandaar ook dat Zevenhoven goed scoort op het onderdeel Gebouwen in de criteria.

110

Het parkeerplaatsenverhaal willen wij voor Zevenhoven compleet 
laten herzien. Ook voor de andere kernen en dan eerlijk 
uitgemeten naar meters lopen, zodat ook dit een eerlijk getal wordt.

Elke kern heeft ruim de tijd gehad om gegevens aan te leveren. Als gemeend wordt dat het aantal parkeerplaatsen 
op de kerklocatie te laag is, kan aanpassing plaatsvinden op basis van een duidelijke situatietekening waarop de 
parkeerplaatsen zijn ingetekend.

111

Gek dat bij Zevenhoven incl. grotviering wordt benoemd terwijl er 
bij andere kernen extra diensten niet worden genoemd. Ook voor 
het tellen van de bezetting van de kernen per dienst en viering, dus 
ook die van Adrie Stokman en bij de andere kernen ook de overige 
vieringen publiceren. Uitgezonderd uitvaarten, doopvieringen en 
trouwvieringen. Ook de eerste communieviering en het Heilige 
vormsel moeten buiten beschouwing worden gelaten dit is een 
rouleringsviering. De kosters geven de tellingen altijd door dus 
deze cijfers zouden beschikbaar moeten zijn.

De grotviering is inderdaad een "speciale viering" bestemd voor de hele parochie en daarbuiten en zal uit de telling 
worden verwijderd. In de telling worden nu alleen de reguliere eucharistievieringen in het weekend meegenomen. 

112
BCP Zevenhoven had ten tijde van deze opmaak van cijfers 5 
leden.

Bij het vaststellen van het concept-advies gaat het om de meest actuele gegevens. De Beheercommissie telt nu 4 
leden.
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113

Secretariaat werd als erg belangrijk punt genoemd op de 
maandagavond een grote kern als Langeraar heeft 1 
secretariaatslid, erg kwetsbaar terwijl er in Zevenhoven 3 zijn.

De kwetsbaarheid qua bemensing in Langeraar is inderdaad een feit, al lopen we daar nooit tegenaan omdat er 
voldoende invallers zijn. Daarnaast wordt een vaste vervanger ingewerkt. Hetzelfde geldt trouwens in meer 
kernen. 

U noemt Langeraar een grote kern, maar dat is onjuist. Langeraar heeft de grootste kerk, maar Nieuwkoop is met 
afstand de grootste kern, gevolgd door Aarlanderveen en dan pas Langeraar

114

Liturgie Zevenhoven toch raar dat bij de lectoren, de lectoren uit de 
koren niet meegenomen zijn maar ook de koffiegroep bestaat uit 
veel meer dames dan de 2 die genoemd zijn, waar komen deze 
cijfers vandaan niet opgevraagd denk ik zomaar. Adrie Stokman is 
een gebedsleider maar ook nu weer niet genoemd in de cijfers.

Uw vertegenwoordigers in de werkgroep en de klankbordgroep hebben ruim gelegenheid gehad om informatie aan 
te leveren. Gebedsleiders worden meegenomen in de criteria, maar met een lagere score als er geen zending van 
de bisschop is. De lectoren zijn in de criteria meegenomen.
Bij de koffiegroep gaat het niet om het aantal betrokken vrijwilligers, maar om de frequentie: altijd, regelmatig of 
soms. 

96

115

Grappig dat de Stiltetuin in Zevenhoven een eigen stichting is en 
dat dit niet als zelfstandig wordt gezien, maar dit is zelf bedruipend 
en heeft de parochie geen enkele kosten aan.

Op bijna elke kerklocatie is een mooie pastorietuin aanwezig die wordt onderhouden door vrijwilligers. Ook in 
andere kernen zijn de kosten laag. Daarom is in de werkgroep besloten dat dit geen onderscheidend 
wegingscriterium is.
Het feit dat de Stiltetuin een stichting is, is niet onderscheidend. Zoals alle tuinen is het gelieerd aan de parochie.

116

We hebben een klusgroep, maar bij uitvraag zijn dat er altijd meer 
dan de 4 die hier genoemd zijn in Zevenhoven, dit wordt bij oproep 
altijd ingezet, terwijl er nu van 4 uit wordt gegaan dat zijn de 
coordinatoren, maar zij kunnen putten uit een groot aantal 
vrijwilligers.

Het moet wel gaan om vrijwilligers die als zodanig bekend zijn en door de kern zijn aangemeld in DocBase. 

117

Revival organiseert een kerstkoren gezang, passion en andere 
gezang vieringen, recent nog een Maria viering buiten de 
grotviering om. Er is in Zevenhoven ook iconen schilderen, waar de 
inkomsten wel van zijn maar die zien we ook nergens genoemd.  

In de SWOT-analyse van elke kern zijn de meest belangrijke activiteiten opgenomen. De inkomsten van 
nevenruimtes zitten in de winst- en verliesrekening opgenomen.

76
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118

Kortom nogmaals de vraag om aandachtig de opbouw en 
uitwerking van de cijfers door een onafhankelijk buro te laten doen 
die geen enkele binding heeft met 1 van de parochiekernen en die 
op alleen feitelijke cijfers en eerlijke cijfers het advies schrijft.  

De onderhoudskosten zijn de grootste factor binnen financiën. Deze zijn berekend door een onafhankelijk buro 
(Planresult) conform Nen-norm. Overige grote kostensoorten zijn de loonkosten en de verplichte bijdrage aan het 
bisdom. Het bisdom beoordeelt de cijfermatige onderbouwing van het voorgenomen besluit. 

119

In hoeverre is het mogelijk om een kerk, die gesloten zou moeten 
worden, om te bouwen tot een gebouw met ’n andere 
bestemming? 
Ik bedoel: als een kerkgebouw geschikt lijkt om daar x-aantal 
appartementen in te timmeren - of bijv. een kunstgalerie of 
mortuarium -  is dat wellicht een goede toevoeging in het centrum 
van een woonkern (met de bijbehorende opbrengst…!) en is 
daarom misschien eerder geschikt om te sluiten, dan een 
kerkgebouw, die niet geschikt lijkt voor een herbestemming?!

Wij begrijpen uw insteek, maar de mogelijkheden c.q. onmogelijkheden voor herbestemming hebben wij geen rol 
kunnen laten spelen bij de criteria voor de eerste analyse, omdat onderzoek niet mogelijk was en ook niet of het 
aanpassen / herbestemmen van Rijksmonumenten mogelijk blijkt.
In principe kunnen we pas starten met het onderzoeken van herbestemming zodra het bisdom haar groene licht 
heeft gegeven.

20

120

We missen een financieel overzicht waar uit blijkt wat de 
opbrengsten zijn uit de bezittingen van de kerken. Ook bij de 
afgelopen aktie kerkbalans was geen enkele financieel  overzicht 
beschikbaar. Nadere transparantie daarover is gewenst.

Tijdens de kern-sessies die in november/december zijn gehouden is het financieel overzicht getoond van de 
parochie. De presentatie is te vinden op de website. Daarnaast zullen we binnenkort een bijeenkomst organiseren 
waar we verder op de financiën zullen ingaan.

121
1B Ook wij vinden dat bijv. de kerkbezoeken/vrijwilligers pro rata 
naar het aantal parochianen die bij de kerk zijn aangesloten, 
berekend moet worden.

De werkgroep en de klankbordgroep gaan hierbij uit van absolute getallen, omdat alleen die aangeven in hoeverre 
een kern qua vitaliteit in staat is om een dragende kern te kunnen zijn voor de toekomst. 59

122

Bij 2 B missen we de vrijwilligers van het wijkcontact. Zij zijn het die 
namens de kerk op bezoek gaan bij nieuwe bewoners, ziekte ed en 
horen als eerste wat er speelt. Dit is het echte kerkzijn en naar 
elkaar omzien. Heel vreemd dat zij niet genoemd worden. Ook de 
mensen die het kerkblad verzorgen, staan niet bij de vrijwilligers 
vermeld.

Het wijkcontact zal worden opgenomen in het overzicht van de criteria. 

123

Bij 4 Sacramenten zouden de aantallen gerelateerd moeten 
worden nav het aantal parochianen.
Bij 5  idem

Bij 4: De sacramenten zullen worden gerelateerd aan het aantal parochianen. 
Bij 5: Bij de betrokkenheid bij de missionaire parochie handhaven wij de absolute getallen. Er is geen duidelijke 
relatie met de grootte van de kern, bijvoorbeeld 16 parochianen uit de grootste kern Nieuwkoop en 23 uit de 
kleinste kern Zevenhoven. Het aantal parochianen is dan het beste ijkpunt. 

59
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124
6B Bij dit onderdeel missen we het aantal koren. Ook in Langeraar 
is er een professionele dirigent en organist (ook voor de analyse 
per kerklocatie)

De koren zullen ook worden opgenomen in de criteria bij Vitaliteit. 

125 Bij 8 Er is een groep jongeren die federatie breed het eea 
organiseert, bijv. de jongerendagen en goede vrijdag.

Die staan ook vermeld en krijgen daarvoor ook punten. Als u een andere opinie heeft, gaarne nog even eein 
seintje.

126
Het is raar dat op het formulier dat verspreidt is, niet de aantallen 
vermeld waren die op de sheet te zien waren.

Dat had te maken met de afronding. 

127

Kan van de vml kleuterschool een ruimte gecreëerd worden ipv nieuIn de "Oude Kleuterschool" zitten nu nog een aantal huurders. De parochie zal daarin niet meer gaan investeren 
voor verduurzaming en groot onderhoud. We zijn - naast de optie van de appartementen (waar grote behoefte aan 
is) - ook in overleg voor overname van de OKS.

128

Er zijn plannen om het kerkplein in LA te vergroenen tkv 
parkeer[plaatsen, dit staat niet vermeld

Is niet vermeld, omdat het nog te weinig concreet is. Alleen in samenhang met de komst van een supermarkt in 
PAROLA, de nieuwe functie van het OKS-gebouw en bebouwing op het Arti-terrein kan vergroening van het 
kerkplein in beeld komen.  

129

Analyse per locatie.
Wij behoren bij de parochie Langeraar en missen in dit overzicht:
• Professionele dirigent en organist
• De kerk is in het bezit van een prachtig kerkorgel en 2 electr. 
Piano’s.
• Er zijn 3 koren (kinderkoor, Jubilans en de cantors) . De 
opmerking dat de inzetbaarheid van de koren matig is verbaast 
ons.

Zie eerdere beantwoording

66, 67, 
68
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130 vraag

Van mij komt i.i.g. een m.i. toch wel zéér belangrijke vraag, die ik zaterdag de 6de ingediend heb en waarop summier is geantwoord. Hij is ook maandag 1 juli gesteld. Wat mij vooral 
heeft verbaasd is dat er beide keren geen enkele reactie, positief nóch negatief, vanuit de zaal is gekomen.  NB: ik heb Gerard toen al even gemeld dat ik die vraag had ingediend. Ik 
zit immers in een BCP en wilde niet dat hij ( w.s.) onaangenaam verrast zou worden. De vraag:

Welke rationele argumenten liggen ten grondslag aan het besluit door de werkgroep om de variant “Alle kerken dicht en één nieuw gebouw neerzetten” níet verder mee te nemen de 
analyse ?  

Mijn argumentatie om dat n.l. wél te doen ( let wel: o.b.v. wat de analyse-informatie en aannames): 
 1.De optimale variant: Élk van de nu benoemde varianten is een suboptimale oplossing. Dus ook die van de combi Langeraar-Aarlanderveen. Geen énkele kerk heeft al de faciliteiten 

om zo optimaal als mogelijk klaar te zijn voor de ambities: een vitale geloofsgemeenschap te zijn én ( ik mag toch hopen) passend in de huidige maatschappelijke ontwikkelingen.
 2.De optimale inzetbaarheid: Een nieuw gebouw kan zodanig worden ingericht dat álle kerkelijke activiteiten daar kunnen plaatsvinden, dat zoveel als mogelijk ook alle kerk 

gerelateerde activiteiten ( bijeenkomsten, cursussen, repetities, enz) daar kunnen plaatsvinden. Én zodanig ingericht dat (verdienmodel !)  ook aan andere,  maatschappelijke, 
verzoeken tot gebruik kan worden voldaan. 

 3.Duurzaamheid en beheerkosten :  Een nieuw gebouw zal aan álle eisen tot verduurzaming voldoen. En daarmee de kosten tot beheer fórs lager kunnen doen uitkomen i.r.t. de nu in 
de analyse geschetste ontwikkelingen. 

 4.Behoud van de unieke faciliteiten van elke kern: Dat, zoals ook nu al is aangegeven, hoeft niet te vervallen: Lourdesgrot, Mariakapel enz. 
 5.Loskomen van de nu niet te voorkomen voorspellingen betreffende behoud van bezoek en vrijwilligers: Hóe je het ook went of keert: binnen élk van de huidige varianten zal er een 

fórse terugloop van kerkbezoek zijn; en m.i. nog sterker dan geschetst. En het willen behouden van een groep van vrijwilligers lijkt mij, om dezelfde  reden, zéér lastig en een zéér 
zware taak voor degene die dit op zich neemt. Het “not invented here syndrom” speelt hierin immers een onuitroeibare rol. 
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130 vraag vervolg

 6.Bouwkosten versus huidige kosten en i.r.t. eventuele  verkoopopbrengsten kerken: een financiële onderbouwing geven kan ik niet. Evenwel ben ik er van overtuigd dat álles beter is 
dan niets doen, dan kiezen voor elk van de suboptimale varianten, dan niet de variant “één nieuw gebouw” serieus te hebben berekend en beredeneerd.  Dat afstoten van een 
kerkgebouw  niet vanzelf leidt tot een substantiële opbrengst snap ik ook wel. Maar het lijkt mij toch aannemelijk dat de verkoop van alle zes kerken uiteindelijk onder de streep 
minimaal een positief saldo zal opleveren.  

 7.Snelheid maakt dat de verliezen beperkter kunnen worden dan nu berekend:  Dit lijkt op een tegenstrijdigheid in mijn verzoek: immers , zoals ook als eerste reactie op de vraag 
werd gegeven, zou de      “ Één “Nieuwe Kerk”-variant  (quote) “ het hele huidige proces doen stilzetten. We moeten dan grond verwerven ( uhm: op diverse locaties van de kerk, dus 
eigendom, is grond beschikbaar) enz. en dus hebben we besloten  hebben het niet te doen”. Daarbij gesteund door een hierover gemaakte notitie . De genoemde argumenten vind ik 
niet sterk. De jaarlijkse verliezen ( 350.000 per jaar) bij niets doen leidt tot een lege kas na 2044. Dat is 20 jaar x 350.000 = 6 miljoen. Het lijkt mij dat de combi van zo snel mogelijk 
starten met sluiten én het vrij maken van een benodigd deel van ons totaal eigen vermogen voor de bouw van een nieuwe  kerk ruimschoots voldoende moet zijn voor dat nieuwe 
gebouw.  Ook hier geldt: financiën is niet mijn forté maar elke ondernemer en/of bouwkundig adviesbureau met hart voor de kerk kan je hierin goed van dienst zijn. We zijn al 7 jaar ( !) 
geleden gestart met de Visie op de Kerkgebouwen. En nu pas staan we voor een proces naar ( advies tot ) besluitvorming toe. Dan kan het voor een half jaar verlengen van dit proces 
voor een serieuze analyse betreffende de  “ Één Nieuwe Kerk”-variant er nog wel bij.   

De voor mij blinde vlek is wat het bisdom.  Ik vind van alles van het beleid en de daaruit voortvloeiende oekazes naar parochies toe. De belangrijkste reden om niet in de werkgroep te 
willen deelnemen. De kerk moet m.i. veel beter inspelen op de  huidige maatschappij; en daar veel meer een (belangrijk) onderdeel van willen zijn. En daar ligt de bij mij 
onderliggende motivering voor de gestelde vraag.  Waarbij voor mij geldt: dit proces behelst hoe dan ook een Gordiaanse Knoop. En je weet wat daarvoor de beste oplossing was…en 
is.

Met álle respect en waardering voor de inzet van werkgroep en parochiebestuur, want ga er maar aanstaan…:  m.i. is  “Een Nieuwe Kerk” de beste oplossing.  

Antwoord 130 volgt hierna!
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130 antwoord

Er zijn meerdere reacties ontvangen met de vraag waarom niet alle kerken sluiten en een nieuwe kerk bouwen ? Op die reacties is samenvattend geantwoord. Op deze uitvoerige 
reactie zal een meer uitgebreid antwoord gegeven worden. 

Dat een nieuw kerkgebouw veel voordelen heeft is evident. Een optimale inrichting, duurzaam en lage onderhoudskosten. 

Alles afwegend heeft de werkgroep besloten om dit scenario niet uit te werken. 

Onze redenen op een rij:

 •Het gaat bij alle kerken om de enige kerk in een dorpskern. Sluiting van een kerk is zeer ingrijpend en zal leiden tot veel minder kerkbezoek en verlies aan inkomsten. Ervaringscijfer 
van het bisdom is dat circa 60% van de parochianen afhaakt als de kerk in het eigen dorp sluit (al zullen wij er als parochie natuurlijk alles aan moeten doen om dit getal omlaag te 
brengen). Sluiting van alle kerken is dus het meest ingrijpende en in zijn effecten het meest slechte scenario.
 •Sluiting van alle kerken is kiezen voor de weg van de minste weerstand, terwijl alsnog een moeilijk besluit genomen moet worden over de locatie van de nieuw te bouwen kerk. De 

enige gronden die de kerk in eigendom heeft zijn gelegen in de polder bij Aarlanderveen. Die gronden zijn langjarig verpacht en liggen niet centraal in de parochie. 
 •De verwerving van grond, de bouw van een kerk annex pastorie, zaalruimte, begraafplaats (?), parkeergelegenheid, toegangsweg etc. zal een investering van vele miljoenen vergen, 

dus een groot deel van ons vermogen uitputten. Ter vergelijking: alleen de restauratie van de RK Kerk in Hoogmade kostte al 6,5 mln. Tegelijk moet rekening worden gehouden met 
een project van 7 jaar of langer. In al die jaren zijn er de jaarlijkse tekorten  (c.a.) € 350.000,- of hoger. Beide aspecten (investering en derving verlies) moeten worden afgewogen 
tegen de kosten voor het handhaven van één of twee  kerken. 
 •Het onderzoek naar de bouw van een nieuwe kerk zal veel tijd en geld kosten. Het gaat hier o.a. om grondverwerving, planontwikkeling, architectenselectie, ontwerp, infrastructuur, te 

volgen procedures bij gemeente (bestemmingsplan, omgevingsvergunning), te volgen procedures bij het bisdom en de bouwperiode. Bisdom en gemeente zullen hieraan hun 
medewerking moeten verlenen, wat op voorhand geen gelopen race is. Qua inspraak hebben de omwonenden van de beoogde locatie een belangrijke stem in het geheel. Het proces 
gaat al met al vele jaren duren en kent veel afbreukrisico’s. Om het lopende traject een half jaar te verlengen om ook het scenario “alle kerken sluiten” nader te kunnen onderzoeken – 
zoals wordt voorgesteld – is dus niet zinvol.
 •Zolang er geen zekerheid is over nieuwbouw kunnen kerken niet gesloten worden en duurt de huidige impasse van geen grote investeringen mogen doen voort.
 •Vraag is of het bouwen van een nieuwe kerk in de Claraparochie wel zinvol is als deze pas over vele jaren gereed zal zijn is, terwijl wij de behoefte aan een kerk op dat moment nu 
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Uit uw analyse blijkt dat Langeraar en Aarlanderveen de toekomst 
aankunnen. Als ik kijk wat Zevenhoven te bieden heeft t.o.v 
Nieuwveen Noorden en Nieuwkoop dan is dat een centraal punt 
wat afstanden betreft De gebouwen zijn in prima staat en het 
parkeren is nog nooit een probleem geweest. Het bemensen van 
het secretariaat en vrijwilligers zal geen probleem meer zijn als de 
drie N en bij elkaar worden gevoegd.Qua voorzieningen 
Lourdesgrot Stiltetuin Orangerie steekt Zevenhoven duidelijk af 
t.o.v Nieuwveen  Noorden en Nieuwkoop. Er zullen keuzes 
gemaakt moeten worden. Maar naast Langeraar en Aarlanderveen 
is Zevenhoven de derde Geloofsgemeenschap in samenwerking 
met Nieuwveen Nieuwkoop en Noorden om de toekomst in te 
gaan.

In de toekomst zullen we naar 1 geloofsgemeenschap gaan met een aantal kerken. Het pastorale beleid zal 
gelden voor de parochie en de lokale kerken zullen dat beleid ten uitvoer brengen. Het project "Samen naar 1 
toekomst" zal dit proces begeleiden.

132

De vertegenwoordiger van Zevenhoven is blijkbaar uit de 
werkgroep gestapt omdat hij het niet eens is met de financiële 
onderbouwing. Het blijkt dat Zevenhoven de laagste kosten heeft. 
Waarom wordt dit niet meegenomen in de besluitvorming?

Het klopt inderdaad dat de vertegenwoordiger van Zevenhoven helaas uit de werkgroep is gestapt.
De kerk in Zevenhoven heeft de laagste onderhoudskosten van de 6 kerken in de Clara-parochie. De 
vertegenwoordiger van Zevenhoven in de werkgroep stelde dat dit van doorslaggevend belang was om te 
besluiten de kerk open te houden. De werkgroep heeft de eerste analyse gebaseerd op een veelheid van criteria 
op de aspecten financiën, vitaliteit en gebouwen.  Op het onderdeel gebouwen scoort Zevenhoven goed, maar op 
de onderdelen vitaliteit en financiën scoort Zevenhoven minder goed. Voor de toekomst en het voortbestaan van 
de parochie is het van belang dat de meest vitale en financieel sterke kernen/kerken de kar trekken. De eerste 
analyse geeft weer welke kernen dat zijn.

106, 
160, 
166

133

Wat ik verder heb gehoord is dat nu al bekend is dat de uitkomst 
voor Zevenhoven zal zijn dat het kerkgebouw niet meer haar 
huidige functie houdt, maar dat de Stiltetuin, het gebouw 
Noorderlicht en de Lourdesgrot wel blijven bestaan.

Er staat niets vast. Wij hebben gevraagd aan de Beheercommissies om een voorstel te doen wat we zouden 
kunnen doen voor de parochianen om een "zachte landing" te realiseren. Die zachte landing zal de pijn voor de 
kern niet wegnemen. Dat is duidelijk.
De voorstellen zullen in het gesprek met het bisdom worden meegenomen. Het bisdom moet daar haar 
goedkeuring voor geven; het bisdom "geeft niets weg".
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Hoe ziet de projectgroep dat voor zich? Het kerkgebouw en alles 
daaromheen, zoals het gebouw Noorderlicht, zijn belangrijke 
randvoorwaarden voor ons koor. Om het even concreet te maken 
voor onze kern en voor ons koor, hoe gaat dat verder als:
- wij als koor geen repetitieruimte meer hebben?
- het hart van deze kern, het kerkgebouw, uit de kern snijdt.   ...?
- bij slecht weer geen uitwijkruimte meer is voor buitenvieringen bij 
de Lourdesgrot als de kerk niet meer in gebruik is? 
- Er een gebouw naast staat wat geen functie meer heeft maar nog 
wel deel uitmaakt van een incompleet geheel...

Hetgeen u noemt is voor alle kernen gelijk. Er zijn overal pluspunten te benoemen. Die hebben we in het overzicht 
met criteria benoemd. Ook als uw kern zou sluiten zijn er in andere kernen ook gelegenheden om met uw koor te 
repeteren etc. En dat geldt ook voor alle kernen.

135

Als Rijksmonumenten komen de kerken van Langeraar en 
Nieuwkoop de komende jaren in aanmerking voor subsidie, 
respectievelijk € 350.000,-- en € 165.000,-- .
Misschien op het Overzicht wat duidelijker vermelden dat bij deze 
kerken nu het onderhoudsbedrag verlaagd is met subsidie.
Of de ruime subsidies voor deze Rijksmonumenten in komende 
decennia gehandhaafd blijven is geen zekerheid, nu de huidige en 
misschien volgende regeringen zoeken naar bezuinigingen.
 
De kerk in Langeraar is zonder subsidie, een gebouw waar de 
toekomstige restauratiekosten het dubbele zijn van andere kerken. 
Bij een kleiner wordende kerkgemeenschap en minder subsidie 
kan dat in de toekomst “een blok aan het been” worden.

We zullen nooit 100% zekerheid hebben dat subsidies op hetzelfde niveau blijven. Mocht dit gebeuren zal dat voor 
alle rijksmonumenten een probleem worden. En als dat het geval is dan zul je een beslissing moeten nemen wat te 
doen. In het overzicht criteria is de subsidie apart getoond.
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Alleen het vermelden van de te verwachten onderhoudskosten 
voor de komende 10 jaar geeft mijnziens geen juist beeld voor een 
onderlinge weging van de toekomstige onderhoudskosten.
 
Zo is nu voor de kerk in  Aarlanderveen in deze cijfers opgenomen 
een flink bedrag voor een extra restauratie van de kozijnen/ramen 
van de pastorie. Normaal ligt het niveau van de onderhoudskosten 
van de kerk in Aarlanderveen ongeveer gelijk met dat van de 
kerken van Noorden en Nieuwveen,

Er is afgesproken dat legaten niet worden meegeteld. Vandaar dat de restauratie wel is meegenomen, want de 
kosten moeten wel opgebracht worden. Als we spreken over eenmalige kosten: voor Nieuwveen is bijvoorbeeld nu 
ook onderhoud opgenomen voor de pastorie en voor Langeraar het schilderwerk en opknappen van de kozijnen 
van de pastorie en de kerkdeuren.

Het bisdom vraagt ons ook om een meerjarenonderhoudsplan die opgezet is op basis van de NEN-normering. Dat 
hebben wij begin dit jaar gedaan. Daarom ook goed om de kosten op basis hiervan mee te nemen.

137
De heer stelt eigenlijk geen vragen. Hij geeft alleen volledig beeld 
omtrent Revival.

We zien dat uw vragen gaan over het koor. Die vragen hebben we zo goed mogelijk beantwoord tijdens de 
avonden; zie ook de antwoorden van de hiernaast genoemde vragen.

56, 69, 
70, 73, 
96, 98

138

Hoe kunnen we zekerstellen dat er sprake is van een onafhankelijk 
advies?

Uiteindelijk zal er een advies komen op basis van de afspraken: vitaliteit en betaalbaar. Voor het onpartijdige 
proces naar een advies is een extern bureau gevraagd dat geen belang heeft bij de uitkomst. Het Bisdom zal 
uiteindelijk alles overwegende en kijkend naar de presentie van de katholieke kerk in het groene hart naar de 
toekomst haar keuze maken. Het vraagt wel om vertrouwen van parochianen dat het proces dat gelopen wordt 
onafhankelijk is, ook al is de uitkomst niet plezierig. En dat is de uitkomst nooit, welke keuze ook gemaakt wordt.
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Aantal 1B, Kerkbezoekers
Dit wordt aangegeven in absolute aantallen.
Dit vinden we een fout uitgangspunt.
Bijvoorbeeld:
Voor Langeraar behoorlijke bezetting bij vieringen.?!
Voor  Nieuwveen beperkte bezettingen bij vieringen. (Dit is een 
negatieve kwalificatie naar de parochianen).

Als je de aantallen bezoekers bij reguliere eucharistievieringen in 
een percentage van het aantal parochianen per kern weergeeft, 
krijg je een heel ander beeld, achtereenvolgens:

 Aarlanderveen 2,66%
 Langeraar 3,37%
 Nieuwkoop 1,61%
 Nieuwveen 3,38%

 Noorden 3,13%
 Zevenhoven 6,50%

Daarnaast klopt het percentage bij Zevenhoven niet. In de berekening werd de grotviering meegenomen. Dit is 
een bijzondere viering en die zijn er bij alle kernen uitgehaald. Dit in aanmerking nemend zou het percentage van 
Zevenhoven 5,1% zijn.

Wij verwijzen verder naar de beantwoording van vraag 59.

59
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4 - Sacramenten
Hoe meer mensen er overlijden hoe meer punten? (40 punten voor 
telling van percentage)

In Langeraar staat de Aarhoeve (verzorgingstehuis) met van nature 
meer overlijdens en t.g.v. meer uitvaarten en begravingen.

Waarom dit punt meenemen in de beoordeling?

Of de aanwezigheid van een verzorgingstehuis altijd een reden van succes is voor het aantal uitvaarten 
onderschrijven niet onze cijfers. Kijk maar bij Nieuwkoop. Daar is het aantal uitvaarten in verhouding veel lager.
We nemen dit mee in de criteria omdat het ook een vorm is van vitaliteit: die mensen voelen zich betrokken bij de 
RK kerk. Wat betreft de plaats voor de uitvaart: dit wordt besloten door de familie. Niet door de kern. Daarnaast 
zijn de aanleunwoningen hoofdzakelijk koopwoningen. In de meeste gevallen was voor de parochianen uit andere 
dorpen de uitvaart in Langeraar maar werden daarna gecremeerd of begraven in hun eigen kern/plaats.
We hebben een analyse laten maken door het secretariaat a.d.h.v. de Allerzielenvieringen van 21/22 en 22/23 van 
de uitvaarten:

141

6 - Liturgie
- 4 maal per jaar lunch. Met napraten over kerkelijke en 
maatschappelijke zaken
- Na elke viering koffie en thee, dus zeker 24 keer per jaar in 
Nieuwveen.
Hier wordt echter met 1-2-3 punten geteld.
Soms 1 punt, 1 maal per kwartaal 2 punten altijd en 4 maal per jaar 
een lunch 3 punten?? Terwijl je het hier toch echt over vitaliteit 
hebt.

Wij vinden dat de toegepaste puntentelling geen recht doet aan 
wat er georganiseerd wordt in de parochiekernen.

De lunch in NV en AV zijn inderdaad belangrijke activiteiten in het kader van het project Missionaire parochie. Die 
zijn in het overzicht van criteria meegenomen onder 5B. Met betrekking tot de wging van het "koffiedrinken na de 
viering" stellen wij voor om de weging te verhogen. Inmiddels blijkt dat er in een aantal kernen na iedere viering 
koffie is.
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7 - Beheer
Tuin en begraafplaatsgroep.
 -In Langeraar zijn er elke week 5 mensen die er zijn, de volgende 

week weer 5 anderen. Dus in deeltijd.
 -In Nieuwveen zijn er elke week 6-8 mensen aanwezig. Wij 

hebben ook mensen in deeltijd. Er zijn vast 8 mensen op de lijst. Er 
zijn ook 4 mensen beschikbaar voor de grotere klussen. 

Dus voor Nieuwveen, graag aantal aanpassen  naar 12 personen

De deelnemers zijn uit DocBase gehaald. 

143

8 - Koren
Koren worden niet meegenomen in het overzicht.
Zowel Nieuwveen als Zevenhoven beschikken over goede koren 
met professionele dirigenten en organisten. 
Door ze nu niet te noemen, als onbelangrijk weg te laten, geeft u 
een zeer negatieve kwalificatie aan de koren.

Dan  horen we Pastoor Glas zeggen het is de bedoeling dat de 
koren straks gaan rouleren. 
Hoezo, ZE ZIJN TOCH NIET BELANRIJK.
We denken dat het rouleren straks niet gaat lukken.

Bij dit punt hebben wij een naar gevoel: Langeraar heeft geen koor 
meer! En dat zou dus voor de eindwaardering minder punten 
opleveren voor deze kern.

Ook dit onderdeel zou een waardering moeten geven in de 
vitaliteit.

De koren zijn zeker heel belangrijk voor het mogelijk maken van mooie en waardevolle vieringen. In eerste 
instantie waren ze niet meegenomen in de vergelijking omdat alle kernen een tweetal volwassenen-koren hebben. 
Deze koren zijn allemaal heel verschillend. Er zijn koren met professionele dirigenten wat de kwaliteit ten goede 
komt. Er zijn ook koren met dirigenten die slechts een onkostenvergoeding vragen, wat weer duidt op een 
krachtige gemeenschap en grote inzet. Ook de genres van de koren zijn heel verschillend, dat is een rijkdom, 
maar maakt ze ook moeilijk vergelijkbaar. Daarnaast is er ook een groot verschil in de flexibiliteit m.b.t. de inzet 
van de koren. Om al deze redenen hebben we ervoor gekozen geen inhoudelijke beoordeling van de koren te 
geven en de koren een gelijke waardering te geven.
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9 - Samenwerking pastoraal team
Betreffende waardering hierbij hebben we enige vraagtekens. 
Betrokken voorganger is over een langere  periode niet aanwezig 
geweest bij overleg pastoraatgroep.

Bij deze overweging gaat het niet om een momentopname van afgelopen maanden, maar over de indruk die in de 
loop der jaren is ontstaan. We hebben drie belangrijke punten meegenomen in de beoordeling: 
a) het ondersteunen van de pastorale visie (met name m.b.t. de Missionaire Parochie en flexibiliteit)
b) het aantal voor de liturgie belangrijke vrijwilligers en de samenwerking daarmee en
c) de inschatting of er genoeg vrijwilligers zouden zijn om het veranderingsproces te dragen als het kerkgebouw 
behouden blijft.
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10 - Grote kerkelijk activiteiten
Bij dit onderdeel zijn er voor Nieuwveen activiteiten toegevoegd, 
het percentage is echter niet aangepast.
Willen ook nog noemen. De jaarlijkse kerstwandeling. Deelname 
afgelopen jaar ca. 270 mensen. Ook dit jaar kom er weer groot 
Kerstconcert, met prachtig koor uit de Oekraïne. 

Wij denken dat het hier dus even hoog als Aarlanderveen en 
Langeraar moet zijn.

Nieuwveen heeft inderdaad gewezen op een aantal grote activiteiten die niet waren meegenomen in de 
beoordeling. De kerstwandeling was overigens wel bekend en ook andere kernen hebben aanvullingen gegeven 
op het lijstje "grote activiteiten". De waarderingen zullen worden besproken.
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11 - Aanwezigheid in de gemeenschap
Opmerking hierbij.
Bij het Dorpsstraatfeest ie er openstelling van de Nicolaaskerk met 
o.a.:
-Tentoonstelling in kerk
-Buitenconcert koor
-Orgelconcert in de kerk
Toegevoegd Nicolaashof en aangrenzend tuin Ursula met 
Mariagrot.

Ook hier denken we dat percentage minimaal even hoog als 
Langeraar moet zijn.

Ook is Nieuwveen inderdaad goed aanwezig in de dorpsgemeenschap. Het dorpsstraatfeest was meegenomen in 
de afweging, net als de Nicolaashof dat te vergelijken is met het Adrianusbos met kruisweg. De waarderingen 
zullen worden besproken.
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In Analyse per kern voor Nieuwveen.
 -Pastoraatgroep minder goed bezet
 -Pastoraatgroep is nu samen met Zevenhoven
 -3 leden uit Nieuwveen en 1 lid uit Zevenhoven.

Dus, waarom minder goed bezet?
Deze opmerking klopt dus niet.

In de spreadsheet zijn de laatste gegevens m.b.t. de vrijwilligers meegenomen. De vrijwilligers uit Nieuwveen 
worden in Nieuwveen meegeteld en die uit Zevenhoven bij Zevenhoven. Zij worden dus niet dubbel geteld.

148
Koren met professionele dirigenten, Hier wordt het wel benoemd 
als onderdeel van de vitaliteit?
Dit is in tegenspraak met de cijfers en toekenning punten.

Zie het antwoord op vraag 143
143

149

Beperkte bezetting bij vieringen?
Dit is een diskwalificatie van onze parochianen, procentueel komen 
er zelfs iets meer mensen in de kerk als in Langeraar.
Wij vinden dit een negatieve uiting naar onze parochianen.
We herhalen het nog maar een keer.  Primair staat de vitaliteit van 
de parochie.
Dringend advies: 
Aantal parochianen aanwezig bij reguliere vieringen aangeven in 
een percentage.
Dit is de juiste manier om een vitaliteit weer te geven.
Dus behoorlijke bezetting bij vieringen in Nieuwveen.

Over de keuze voor absolute getallen voor de aantallen aanwezigen bij de vieringen en als vrijwilligers en de 
keuze voor relatieve getallen voor het aantal sacramenten, zie de motivatie bij vraag 59.

59
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Openheid naar andere kernen:
Hier willen we toch een aantal positieve zaken noemen voor 
Nieuwveen.
 -Er is al jaren een samenwerking met Zevenhoven: Caeciliakoor 

gezamenlijk, ook hebben Nieuwveen en Zevenhoven samen een 
pastoraatgroep.
 -MOV wordt altijd samen opgepakt.
 -FederActie: 2 zeer betrokken medewerkers vanuit Nieuwveen.
 -Ankerproject ook 1 betrokken medewerker, die ook helpt bij 

organiseren.
 -2 leden van onze kerk organiseren regelmatig bijeenkomsten 

met alle parochiekernen van zowel Franciscus als Claraparochie 
mbt DocBase; training geven aan gebruikers Ledenadministratie 
en Begraafplaatsadministratie
 -1 lid van onze kerk heeft samen met medewerker centrale 

secretariaat vrijwilligersstructuur DocBase opgesteld
 -2 leden van onze kerk hebben de parochiekern Leimuiden 

ondersteund met het opschonen van een totaal vervuild 
ledenbestand DocBase (circa 6 maanden lang en volledig als 
vrijwilliger)

- Zie volgende pagina voor het antwoord -
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 -Op de achtergrond regelmatig overleg met centrale secretariaat 
over vragen t.a.v. ledenadministratie en begraafplaatsadministratie
 -2 leden van onze kerk hebben zich samen met Federatiebestuur 

ingespannen tot het opstellen van uniforme tarieven t.a.v. liturgie, 
begraafplaats e.d. binnen de Federatie
 -2 leden verlenen indien nodig telefonische ondersteuning aan 

administrateurs begraafplaats en ledenadministratie DocBase
 -1 lid van onze kerk heeft zich ingespannen om diverse relevante 

procedures DocBase op te stellen t.b.v. alle parochiekernen van de 
Federatie
 -1 persoon is lid van werkgroep AKB 2.0
 -2 leden ondersteuning parochiekernen bij conversie DocBase, 

opschoning e.d. 

Openheid naar andere kernen.  Zou dan hier ook vermeldt moeten 
worden.

Het is inderdaad zo dat Nieuwveen op dit punt veel positieve punten naar voren kan brengen. Dit is in punt 9 
(impliciet) meegenomen. De inzet voor het Ankerproject en FederaCtie zijn meegenomen in punt 5B. De MOV 
wordt al jaren gezamenlijk gedaan in de gehele Clara-parochie, met vertegenwoordigers van de verschillende 
kernen.
De gezamenlijke inspanning voor het Caeciliakoor wordt meegenomen door het koor mee te laten wegen bij zowel 
Zevenhoven als Nieuwveen.
Voor de bestuurlijke zaken heeft Nieuwveen een belangrijke inbreng voor de parochie. Daarom overwegen wij om 
daarvoor een extra regel toe te voegen in 2B onder Vitaliteit.
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Krijgen bij een aantal manieren van toekennen punten het gevoel 
dat er gestuurd wordt vanuit het Parochiebestuur, zodat de 
uitkomsten het beste past bij de gewenste ‘open te houden 
kerken’. 
Er is onvoldoende transparantie en cijfers zijn niet geverifieerd 
door een onafhankelijk bureau. Andere manieren om cijfers zo 
eerlijk mogelijk weer te geven worden niet erkent en ook niet 
doorgerekend.

Bijvoorbeeld:
 -Sacramenten overlijden in absolute aantallen meetellen voor de 

punten. (Langeraar  40 punten)
 -Voor Nieuwveen: Na elke mis koffiedrinken en 4 maal per jaar 

een lunch met ca. 35 personen 3 punten.
 -Kinderkoor van 5 kinderen wel meenemen, andere koren niet 

meenemen, geheel onterecht. Alle goodwill bij de koren wordt 
hiermee verspeeld. Rouleren zal dan ook niet lukken.
 -Aantal parochianen in absolute aantallen weergeven, grootste 

parochie meeste punten. Terwijl als je procentueel kijkt er andere 
parochies vitaler zijn.
 -Kerk voldoet aan 2e Vaticaans concilie? Dit was 60 jaar 

geleden.

Wij zijn het bij diverse onderdelen oneens met toekenning van 

We moeten ten zeerste ontkennen dat het invullen van de criteria met een vooropgezet doel is gebeurd. In het 
proces zijn eerst de criteria geformuleerd en die zijn in de werkgroep besproken. Pas daarna zijn ze ingevuld en 
volgende het resultaat.
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Geografische spreiding
In de huidige analyse wordt de hoek Noorden, Zevenhoven, 
Nieuwveen afgeschreven.
Dit punt is tot nu toe nog niet meegenomen
We denken dat het beter is om dit wel te doen c.q. toe te passen.
Dit zal een kleinere achteruitgang van het aantal parochianen 
betekenen.
Ook zal het de financiële situatie zeker positief beïnvloeden.
Dus niet 2 kerken maar minimaal 3 kerken blijven open.
De 2 kerken die openblijven bij de huidige analyse liggen beiden 
aan de uiterste grens van de parochie. Waarom er geen serieus 
onderzoek is naar een combinatie met een kerk die meer centraal 
ligt (Nieuwveen of Zevenhoven) is onduidelijk.
Nog een ander punt over aantal kerkbezoekers: als bewaarheid 
wordt dat van de te sluiten kerken 60% van de parochianen 
afhaakt, dan blijven er een aantal over van iets meer dan 200 per 
weekend. Dit aantal bezoekers past in alle kerken binnen de H. 
Clara parochie en dus is de vraag hier waarom zou een kerk 
moeten openblijven waar meer dan 2x zoveel mensen in kunnen.
Dat is onlogisch en een optie die serieus onderzocht dient te 
worden.

Het bisdom adviseert ons om die 60% aan te houden. Dat is uiteraard niet het uitgangspunt waar we naar toe 
willen! Als het goed is zijn we een geloofsgemeenschap die zich ook naar de toekomst verder blijft ontwikkelen 
waardoor we die 60% hopelijk niet bereiken. Dat moet het gezamenlijk uitgangspunt zijn.
Daarnaast zijn er nog steeds activiteiten die (veel) meer dan 200 mensen kerken weten te vinden (o.a. 
avondwake, uitvaarten, kerstsamenzang, kerstmis).

153

Tenslotte:
We krijgen de vraag wat willen we behouden en daarbij ook de 
onderbouwing toevoegen.
Graag binnen enkele weken.
Hiermee vinden we dat we eigenlijk niet serieus genomen worden.
De pastoraatgroep en de BCP bestaat uit hardwerkende 
vrijwilligers. 
Deze mensen zijn week in- week uit bezig om de parochiekern te 
laten draaien.
We gaan naar dit punt kijken en zullen op zo kort mogelijke termijn 
reageren.

Omtrent zachte landing is in ieder geval voor de eerste keer gesproken tijdens de presentatie van de financiën in 
de werkgroep. Dat was op 23 januari jl. Daarin is het beroep gedaan om daar samen met de Beheercommissie en 
Pastoraatsgroep over na te denken. Het parochiebestuur heeft in de bijeenkomst met de Beheercommissies in mei 
nogmaals gevraagd om na te denken wat de "zachte landing" voor de kernen kan betekenen. Dus "op een zo kort 
mogelijke termijn" is niet correct.
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In het algemeen zit er veel te veel tijdsdruk op het proces.
We snappen niet waarom dit nodig is.
Hebben op bijeenkomst begin mei duidelijk aangegeven houdt 
rekening met de vakantieperiode.
Toch moeten er nu in vakantietijd allerlei besluiten worden 
genomen.
Deze manier van werken zorgt niet voor een goed draagvlak.
Dus hierbij onze vraag.
Pas het proces in tijdsplanning aan zodat ook de plaatselijke 
parochiemensen e.e.a. kunnen volgen en bijhouden.

Zoals u weet zijn in 2018/2019 de kernen bezocht waarbij is aangegeven dat we veranderingen zullen moeten 
doorvoeren. Als uitvloeisel van deze bijeenkomsten is een vitaliteitsmeting gedaan. Op basis van deze 
vitaliteitsmeting is in 2022 een rapport gemaakt dat besproken is met de Beheercommissie's. Daaruit kwam 
duidelijk naar voren dat de Beheercommissie's allemaal van mening waren dat het zo niet door kan gaan. Men 
heeft ons toen verzocht om onder leiding van een externe projectleider een proces in te gaan zetten om te kijken 
hoe onze geloofsgemeenschap er in de toekomst uit komt te zien. En dit weer op basis van de toekomst die vanuit 
het pastoraal team en stuurgroep Missionaire parochie wordt ontwikkeld.  Daarnaast is een heel belangrijk punt 
dat het pastoraal team de komende jaren niet groter zal worden (en mogelijk zelfs kleiner met het vertrek van 
pastor Van de Reep). Er is dus ook een "gezonde urgentie" en niet in de laatste plaats omdat op dit moment het 
grote onderhoud en investeringen "on hold" staan zolang er geen toekomstplaatje ligt.
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Ik schrijf u naar aanleiding van het artikel in het AD Groene Hart.
 
Dat katholieke kerken dicht moeten is onvermijdelijk, de vraag is 
welke: ‘Zo’n gebouw heeft betekenis’ | Alphen aan den Rijn | AD.nl
 
Wat zou het zonde zijn als de kerk in Noorden zou verdwijnen.
Niet persé omdat ik zelf gelovig ben, maar voor veel mensen in het 
dorp en de omgeving heeft dit een enorme gelovige waarde.
 
Voor mij zou het een stukje historie en daarnaast is de kerk 
natuurlijk het boegbeeld van ons dorp, Noorden.
 
Wellicht is hier al over nagedacht en is deze optie overwogen, 
maar misschien kan het jullie helpen.
  

- Zie volgende pagina voor het antwoord -
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In de dorpskern Noorden hebben we voornamelijk in de 
zomermaanden te maken met een parkeerprobleem.
De vele dagjesmensen die bij mooi weer op de vliet opstappen om 
de polder op te gaan en daarnaast de vele bezoekers van de 
horeca zorgen met regelmaat voor opstoppingen en geparkeerde 
auto's op plekken waar ze nogal in de weg kunnen staan.    

Ook van de parkeerplekken op het kerkterrein wordt met regelmaat 
gebruik gemaakt. Ik kan me daarbij voorstellen dat dit niet altijd 
gewenst is ivm eventuele diensten die er plaats vinden.
 
Nu dacht ik waarom is het geen goed idee om een slagboom op de 
brug te laten plaatsen en er een plek voor betaald parkeren van te 
maken.
Op de momenten dat er geen kerk is, is er een publiekelijke 
betaalde parkeergelegenheid van te maken.
En op momenten dat er een dienst is wordt de slagboom enkel 
geopend voor bezoekers van de kerk.

- Zie volgende pagina voor het antwoord -
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Op deze manier wordt er geld gegenereerd voor de kerk en word 
er voorzien in het parkeerprobleem in de dorpskern van Noorden.
 
Eventueel zou je nog de mogelijkheid kunnen onderzoeken om 
meer parkeerplaatsen te creëren, er is immers voldoende ruimte 
om de kerk heen. 

Ik weet daarnaast niet wat de mogelijkheden hiervan zijn, maar 
gezien de ligging aan het water zou er ook een mogelijkheid voor 
ligplaatsen gecreëerd kunnen worden. Er is genoeg vraag naar 
ligplaatsen van boten in Noorden en hiermee creëer je het jaar 
rond een vast inkomen die wellicht een hoop kosten kunnen 
dekken.
 
Wellicht is het al eens uitgedacht, maar niet geschoten is altijd mis.

Hartelijk dank voor uw bericht!

Het is correct: de kerk van Noorden is een mooie kerk en is daarnaast voor katholiek Noorden een belangrijke 
plaats om samen te komen. Dat geldt echter ook voor alle andere kerken die wij in onze parochie hebben. De kerk 
van Noorden zal in principe blijven bestaan; het is een beeldbepalend gebouw in Noorden.
Het parkeren is inderdaad een issue in Noorden. De Beheerscommissie is daarover ook in contact met de 
gemeente.

De reden waarom we dit project 5 jaar geleden al hebben opgestart is dat we te maken hebben met een 
verminderde vitaliteit (o.a. beschikbaarheid van vrijwilligers), minder kerkgangers maar vooral ook een pastoraal 
team dat kleiner wordt. Financieel is dus niet de belangrijkste reden om kerken te gaan sluiten, maar het telt naar 
de toekomst uiteraard wel mee.

Het is waarschijnlijk niet toegestaan vanuit het bisdom Rotterdam om ligplaatsen te gaan exploiteren door de 
parochie.

Voor de toekomst zullen we zeker uw Ideeën meenemen. 
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Hoogstwaarschijnlijk zal de H. Nicolaaskerk wegens genoemde 
oorzaken er helaas binnen een aantal jaren niet meer zijn. Toch 
nog een idee, steen zoals u schrijft is maar steen, maar toch.. De 
kerktorens in het Groene Hart zijn bakens in het landschap. Al van 
ver zijn de kerkgemeenschappen zichtbaar, soms vier of vijf 
kilometer vanaf een bepaald punt, zelfs als het al donker is. Ook 
het geluid van de klokken zal verstommen. Deze bakens in de 
woonkernen zullen verdwijnen. Of toch niet?

De toren van de H. Nicolaaskerk is een tijd later aan de kerk 
aangebouwd en zou dus los van het kerkgebouw kunnen blijven 
staan. In het portaal zou dan een Mariakapel ingericht kunnen 
worden. Kan dit ook bij andere kerken? Is dit uitvoerbaar? Te 
duur? Wat kost het onderhoud en wie betaalt het? Of is dit een 
onzinnig plan?

En wie weet als na een aantal jaren door het missionaire werk een 
opleving van het geloof plaatsvindt kan er aan de torens een 
passende kerk aangebouwd worden. De bakens zullen er dan in 
het Groene Hart nog zijn en de klokken zullen ons weer oproepen!

In principe zijn alle kerken beeldbepalend, dus die zullen niet snel verdwijnen. Maar uw idee zou een optie kunnen 
zijn! We hebben alle Beheercommissies gevraagd na te denken om "een zachte landing" te bedenken voor hun 
kern. 
Zoals u zegt: wel belangrijk om te bepalen wat de toekomstige kosten zijn.
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Deze week hebben wij in onze vergadering van de BCP 
Nieuwveen een aantal zaken m.b.t. het project Samen Kerk Zijn 
besproken.

Wij willen hier nog een keer aandacht vragen voor het volgende:
Sluit alle 6 kerken van de H. Clara parochie en bouw 1 nieuwe kerk 
centraal gelegen in de Parochie.

In bijeenkomsten met Parochiebestuur en BCP van de kernen van 
de H. Clara in Aarlanderveen in december 2022 hebben 
vertegenwoordigers van diverse BCP's het idee geopperd om alle 
6 kerken van de H. Clara te sluiten en centraal in het gebied 1 
nieuwe kerk te bouwen.

In het artikel in de Omroeper van woensdag 17 juli 2024 wordt het 
punt van "1 nieuwe kerk" ook genoemd als een vraag die geopperd 
is.

Het standpunt van het parochiebestuur is steeds: dat duurt 
minstens 10 jaar! 
Tja en wat is daar mis mee?

Voor sluiting van alle kerken: zie het antwoord op vraag 130. 

130
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Kennelijk is er binnen het parochiebestuur geen animo om deze 
optie echt te onderzoeken; ja het zal even duren, maar levert 
uiteindelijk wellicht de beste oplossing voor steeds minder 
bezoekers in onze kerken. 

Vraag bij het Bisdom Rotterdam hoe zij hier tegenover staan en leg 
het voor aan de parochianen of zij daarop willen wachten met 
aanstaande kerksluitingen van nu.
Zo'n onderzoek zal wellicht een half jaar tot jaar duren, maar dan 
kan duidelijk worden of het een haalbare optie is.

Het besluit over het sluiten van kerken kan best nog een jaartje 
wachten; wat in ruim anderhalve eeuw is opgebouwd in R.K. 
kerken in de verschillende dorpen in de H. Clara parochie verdient 
het om een weloverwogen besluit te nemen, waarbij alle opties zijn 
onderzocht.

Wij zijn van mening dat deze optie serieus onderzocht dient te 
worden o.a. om de volgende redenen:
Bij een nieuwe kerk kunnen alle benodigde energiemaatregelen 
worden genomen om een toekomstbestendig en multifunctioneel 
gebouw te creëren.

Voor sluiting van alle kerken: zie het antwoord op vraag 130. 

130
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Niet alleen een moderne kerk, maar ook een zaal voor allerlei 
bijeenkomsten zoals vergaderingen, condoleances van 
overledenen, misschien zelfs een mortuarium want dat is er in de 
regio niet, centraal secretariaat en administratie, drukkerij, etc.

Het Pastoraal Team hoeft slecht naar 1 locatie waar dan ook elke 
week een eucharistieviering kan zijn voor alle parochianen en 
wellicht ook elke week een doordeweekse viering
Nog en mooie optie: de Pastoor dan naast de kerk wonen in een 
fijne en energiezuinige pastorie en heeft daarmee vrijwel geen 
reistijd meer, behalve naar kerken van de Franciscus parochie.
Voor alle parochianen is de pijn van het sluiten van 'hun' lokale 
kerk even groot
Een nieuwe kerk is voor alle parochianen gelijk, daarmee kunnen 
alle taken en functies makkelijker worden ingevuld omdat dan 
vrijwilligers van alle 'oude kerken' als gelijkwaardig kunnen 
aansluiten
Koren van kerken kunnen dan volgens rooster een keer per maand 
een viering opluisteren

Voor sluiting van alle kerken: zie het antwoord op vraag 130. 

130
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De reistijd naar een centrale gelegen nieuwe kerk zal vanuit alle 
kernen ongeveer gelijk zijn als wordt gekozen voor deze optie.
We kunnen samen gaan bouwen aan 1 kerk waar we 'Samen Kerk 
Zijn'.
Sluit alle 6 kerken van de H. Clara parochie en bouw 1 nieuwe kerk 
centraal gelegen in de Parochie.

Wij hopen van harte dat U bovenstaande wil meenemen in de 
overwegingen binnen de werkgroep en klankbordgroep. 
En hopen dat er geen besluiten worden genomen op basis van 
onjuiste cijfers en aannames voordat alle mogelijke scenario's zijn 
onderzocht, berekend en besproken.

Voor sluiting van alle kerken: zie het antwoord op vraag 130. 

130
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In bijeenkomsten met Parochiebestuur en BCP van de kernen van 
de H. Clara in Aarlanderveen in december 2022 hebben 
vertegenwoordigers van diverse BCP's het idee geopperd om alle 
6 kerken van de H. Clara te sluiten en centraal in het gebied 1 
nieuwe kerk te bouwen.

Zoals u weet konden alle parochianen hun input leveren tot en met 16 augustus jl. Inmiddels zijn de meeste 
vragen beantwoord, maar door de vakanties is dat voor een aantal vragen nog niet het geval. Daarna zal de 
werkgroep de beantwoording doornemen. Daarna zullen we de antwoorden beschikbaar stellen.

De scenario's voor 2 of 3 kerken open te houden zijn beschikbaar en zullen ook met de parochianen worden 
gedeeld zodra de werkgroep e.e.a. heeft gezien.

M.b.t. de koren: ze zijn zeker belangrijk; maar ais eerder al beantwoord, ze waren uit de criteria gelaten omdat we 
sowieso de koren willen laten rouleren. Inmiddels zijn ze wel toegevoegd.

Regiospreiding: er is binnen de werkgroep geconcludeerd dat - door de beperkte afstanden - een regiospreiding 
niet noodzakelijk is. Zie ook eerdere beantwoording.

Met betrekking tot de beleggingen: voor het bisdom moeten we voor dit project de opbrengsten van de 
beleggingen volledig separeren en dus niet meetellen in de operationele resultaten. In het overzicht (zie na deze 
paragraaf) dat eerder werd opgesteld over 2013 / 2022 is herleidbaar dat de afname van het vermogen met name 
is voorkomen door verkopen en herwaardering. Als we die beiden elimineren komen we op een afname van 
ongeveer Eur 700.000. Dit overzicht is ook met u gedeeld tijdens de kernsessies eind 2023. Het idee om terug te 
gaan naar 1 nieuw te bouwen kerk betekent ook dat het grootste deel van het vermogen wordt opgesoupeerd, 
hetgeen betekent dat er minder ruimte is voor beleggingen. Dan heb je mogelijk zelfs minder tijd om evt. verliezen 
op te vangen.
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- Zie vorige pagina voor de vraag -

158 vervolg De hier genoemde bedragen bij Begin 
en Eindsaldo zijn de stand van het 
vermogen exclusief voorzieningen!



Criteria Vraag Antwoord Zie ook

Overzicht vragen n.a.v. bijeenkomsten parochianen SKZ (1, 2 en 6 juli 2024)

158 vervolg

- Zie vorige pagina voor de vraag - Onze vermogenssituatie is op dit moment nog goed. Daarom is het van belang om reeds nu actie te nemen (dak 
repareren als de zon schijnt). Voor 2024 is de prognose ca 350.000 verlies (inclusief uit te voeren onderhoud). En 
zoals vaker gememoreerd: het is niet alleen om financiële redenen maar vooral ivm vitaliteit en het kleiner worden 
van het pastoraal team.

Daarnaast hebben we ook aangegeven dat het bisdom een vermindering van opbrengsten van 60% hanteert voor 
kernen waarvan de kerk wordt gesloten. Dat is geen doel, maar wel een ervaringscijfer dat het bisdom heeft. 
Daarom willen wij ook door het project "Samen naar 1 Toekomst" plannen uitwerken om dit te ondersteunen. En 
datzelfde geldt voor de vrijwilligers. Uiteindelijk doen we dit niet voor onszelf maar voor onze 
geloofsgemeenschap.

Qua communicatie was het in het begin onvoldoende. Maar dat kwam mede omdat er nog nauwelijks iets te 
vertellen was. Inmiddels heeft Tom Koot cs 4x een nieuwsbrief verstuurd om onze parochianen te informeren (via 
de lokale nieuwsbrief en RKgroenehart.nl). Daarnaast ook 2 publicaties in de Omroeper die bij iedereen huis-aan-
huis wordt bezorgd. Bij de nieuwsbrieven is altijd aangegeven door het secretariaat om achter in de kerk een 
aantal exemplaren te leggen voor de niet-digitale parochianen. Daarnaast hebben we 3 verschillende sessies 
gehad waarin we eveneens (veel) informatie hebben gedeeld. Dus uiteindelijk hebben we wel alle mogelijke 
kanalen benut.
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Als parochiaan van de heilige St. Jans Geboortekerk in 
Zevenhoven wil ik toch nog even reageren op deze analyse. Het 
bevreemdt mij dat er naar aantallen is gekeken over bezetting van 
de kerk en dat dit niet procentueel is neergezet naar het aantal 
parochianen. Zo komt een grotere gemeenschap er altijd 
voordeliger uit te zien dan de kleine gemeenschap, zoals 
Zevenhoven.

Wij verwijzen u voor het antwoord bij vraag 59

59

160

Het standpunt van het parochiebestuur is steeds: dat duurt 
minstens 10 jaar! 

De Orangerie is een belangrijke voorziening in onze parochie. Vandaar ook dat Zevenhoven op het criterium 
Gebouwen goed scoort. Waar het gaat om financiën en vitaliteit scoort Zevenhoven minder goed dan andere 
kernen. Voor het voortbestaan van de parochie is het belangrijk dat de meest vitale kernen open blijven. 

106, 
132, 
166

161

Tja en wat is daar mis mee? De Lourdesgrot zullen we, zoals alle beschikbare faciliteiten, meenemen in het totale plan.

162
We draaien niet met een beperkte groep vrijwilligers. Voor elke 
activiteit zijn er voor nu voldoende vrijwilligers beschikbaar.

Voor dit moment is dat prima, maar als we kijken naar de toekomst, is het beter om kerken in kernen open te 
houden waar al een robuuste groep vrijwilligers aanwezig is en ook op ander vlakken meer vitaliteit is. 

163

Het secretariaat voldoet op dit moment prima, waarom meerdere 
dagen open als het bij 1 keer per week voldoende is. 
Mocht het in de toekomst blijken dat dit niet voldoet, dan zullen er 
idd weer mensen bij gevraagd worden.

Zie het antwoord bij vraag 173

173
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De opmerking openheid naar andere kernen lijkt beperkt, stuit mij 
tegen de borst.
Wij staan als gastvrije kerk bekend in de omgeving.
Elke zondag dat er een viering is zijn er altijd wel mensen uit 
naastgelegen parochies aanwezig.
Afgelopen zondag, terwijl het vakantietijd is, vierden we met 80 
mensen de eucharistie.
De helft van de personen waren geen eigen parochianen. En  veel 
van hen sloten zich aan bij de koffie in de Orangerie, bedankten 
ook na afloop voor de gastvrijheid!
Het koor is al jaren geleden samengegaan met het koor van 
Nieuwveen en al deze mensen genieten van de samenwerking.

Met openheid wordt bedoeld dat er gastvrijheid is voor andere kernen, maar ook andersom dat de kernen die geen 
eucharistieviering hebben naar andere kernen gaan en daar ook die gastvrijheid voelen. Op zondagen, als er geen 
viering is, wordt er gezocht naar lokale activiteiten ipv mensen door te verwijzen.

165

Parkeren is geen probleem. Ja natuurlijk bij de 15 augustus viering 
is dit niet toereikend, maar welke kerk heeft wel plaats voor de 
voertuigen van zo'n 500 kerkgangers.
Altijd hebben wij een goede afspraak met de naburige bedrijven 
om hun parkeerplaats dan ter beschikking te stellen.

Als kerken sluiten zal het kerkbezoek in de kerken die open blijven (hopelijk fors) toenemen. Bij b.v. avondwakens, 
uitvaarten is de ervaring dat het aantal bezoekers zeer hoog is. De parkeeroplossing die er is tijdens de grotviering 
is dan geen structurele oplossing. 

166

De Johannes Geboorte Kerk kent weinig onderhoudskosten. Ligt 
voor veel andere parochiegemeenschappen op korte afstand.
Heeft 2 koren, met veel leden, die de vieringen kunnen opluisteren.
Mooie accomodatie voor ontmoetingen na de vieringen en andere 
activitetiten.

Alle reacties zullen worden voorgelegd aan de werkgroep en de klankbordgroep. De onderhoudskosten van de 
kerk in Zevenhoven zijn inderdaad het laagst van alle kerken, maar de kern Zevenhoven is qua omvang, financiën 
en vitaliteit niet vitaal genoeg om een dragende kern te kunnen zijn voor de toekomst van de parochie. 106, 

132, 
160

167

Jammer dat er al naar de regionale pers is gezegd dat 
Aarlanderveen en Langeraar open zullen blijven.
Er zou toch eerst een voordracht komen naar het bestuur en die 
zou dan toch met een voorstel naar de bisschop gaan?
Nu wordt er al van een ander scenario uitgegaan.
Niet fijn voor de andere parochiekernen.

Dat is ook zo! We hebben op de dag van publicatie 's-morgens om 07.00 uur een mail gestuurd aan de journalist. 
Hij zou het aanpassen (heeft hij deels gedaan op internet). We hebben een "ingekomen stuk" gestuurd hetgeen 
ook niet is geplaatst.
U zit er mee, wij nog veel meer. Er waren (tot 2x toe) duidelijke afspraken gemaakt met de journalist dat we het 
artikel zouden doorlezen. En niet om de scherpte eruit te halen (want daar zijn ze op naar zoek), maar met name 
de domme fouten die er nu in staan te voorkomen.
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De boekhouding wat betreft het voortbestaan van de 
kerkgebouwen,in deze vorm, laat zien dat verandering nodig is. 
Overleg van parochie 's met kerkbesturen en vrijwilligers is de 
basis van samenwerking.
Veel dank aan iedere vrijwilliger voor  trouw en inzet.

Kort samengevat begrijp ik dat er een advies uitgaat naar 
betreffende instanties, over het samengaan van de Clara parochie 
kerkgebouwen.

Dank voor uw statement. Met betrekking tot de keuze van grote of kleine kerken: we kijken niet alleen naar de 
kosten, maar met name ook naar de opbrengsten. Als de getallen juist zijn die we van het bisdom hebben 
ontvangen als maat zullen de inkomsten van een kern waarvan de kerk gesloten wordt met ca 60% dagen. En dat 
hebben we geprobeerd ook duidelijk te maken in onze analyse.

Geloven is een samengaan door te luisteren naar elkaar.
Elkaar te bemoedigen en te inspireren. Steun geven en steun 
ontvangen. Daarmee ruimte creëren voor Samen Kerk Zijn.
Daarin  zijn vernieuwingen.

De analyses, die ik las, van de parochies zijn een momentopname.
Grote kostbare gebouwen in stand houden is een  zware last.
Keuze voor 1 groot en 1 of 2 kleine gebouwen bevordert financieel 
minder zorg en geeft kansen in de samenwerking.

Dank voor het management en de uitnodiging om een reactie te 
formuleren.
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Gezien de hard teruglopende belangstelling voor kerkdiensten is 
het niet gewenst om in een groot kerkgebouw te gaan zitten met 
een relatief klein aantal mensen, en misschien is er een paar keer 
per jaar een moment ( rouw bv) dat een kerkgebouw vol zit .
Het lijkt mij niet verstandig om voor die paar keer per jaar een groot 
kerkgebouw aan te houden, en dan alle kerkdiensten in een 
ongezellige sfeer te zitten, omdat het aantal zitplaatsen tov het 
aantal kerkgangers veel te veel  is.
Het aantal mensen wat door deze ongezellige sfeer afhaakt is 
zeker aanwezig.
Tevens is er bij een een groot aantal zitplaatsen in de Langeraarse 
kerk geen voldoende zicht op het altaar ivm grote pilaren.

Tevens mis ik de stook en elektra kosten per kerkgebouw.

Het open houden van een grote kerk is noodzakelijk, omdat er buiten de reguliere weekendvieringen ook tal van 
vieringen zijn waar heel veel mensen op afkomen, zoals de kerkelijke feestdagen, 1e H. Communie, Vormen en 
avondwakes/uitvaarten etc. Als er kerken sluiten zal dit nog toenemen. Regelmatig nodigen wij parochianen uit om 
wat meer naar voren in de kerk te komen zitten, wat inderdaad gezelliger is, maar maatregelen om dat op te 
leggen gaan ons wel erg ver. Wat de Langeraarse kerk betreft: de kerk telt 520 zitplaatsen, dus er zijn normaliter 
meer dan genoeg zitplaatsen die een goed zicht hebben op het altaar. 

170

Mocht het nodig zijn dat het kerkgebouw voldoet aan het 2e 
Vaticaans concilie, dan is het altijd mogelijk om dit tegen kosten 
aan te passen.
Dit lijkt mij dan ook geen punt om hiervoor een percentage toe te 
kennen .
Wat tegenstrijdig is, dat er wordt gesproken als nadeel bij 
Langeraar dat er geen middenpad is, dit is dus niet praktisch als je 
voldoet aan het tweede Vaticaans concilie.
Overigens is het heel mooi als er een uitvaart is en de kist gaat 
langs alle aanwezigen door het middenpad naar buiten.

Helemaal eens. Het is een moment-opname.

Het middenpad, even voor de zekerheid, wordt hierin niet genoemd.

Zie 142

171

Een niet functionerend kerkorgel kan tegen kosten gerepareerd 
worden, en lijkt mij dan ook geen optie om hier een percentage aan 
toe te kennen .
Dit lijkt mij dan ook geen punt om hiervoor een percentage toe te 
kennen .

Ook helemaal eens, maar het criteria overzicht geeft een overzicht van de huidige status.
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Beschikbaarheid voldoende parkeerplaatsen op verharde 
ondergrond:

Het bevreemdt mij dat een kerkgebouw welke minder zitplaatsen 
heeft evenveel parkeerplaatsen nodig heeft als een kerk in 
Aarlanderveen en /of Langeraar.
Als er minder zitplaatsen zijn heb je ook minder parkeerplaatsen 
nodig.
Tevens zou het de werkgroep moeten kijken  naar de vrije 
parkeerplaatsen, die niet door omwonende worden gebruikt, want 
deze mag je dus niet mee tellen.
Want dan geeft het parkeren zelfs overlast.

We hebben het aantal parkeerplaatsen geinventariseerd op de kerklocatie + de openbare parkeerplaatsen binnen 
een straal van 150 meter. Als er enkele kerken sluiten is de aanwezigheid van voldoende parkeerplaatsen 
belangrijk. 

173

Aantal kerkbezoekers:
Graag zie ik het aantal kerkgangers in percentage terug tov het 
aantal zitplaatsen, om zodoende te kunnen zien hoe vol een 
kerkgebouw zit tijdens reguliere Eucharistieviering.
Dit om te zien hoe sfeervol een kerkdienst kan zijn.

Zie de beschrijving bij item 59.

59

174

Lokaal Secretariaat :
Het aantal dagdelen dat iemand aanwezig is , geeft een hoger 
percentage dan als het maar 1 dagdeel open is.
Ik vraag mij af hoeveel mensen langskomen op al die dagdelen dat 
het secretariaat geopend is.
Tevens is in Langeraar maar 1 persoon die als vrijwilliger  op het 
lokale secretariaat aanwezig, als deze wegvalt is er niemand meer.
Tevens gaan steeds meer zaken digitaal, waardoor er 24/7 heilige 
missen bv kunnen worden aangevraagd.

Dan zult U zeggen dat de meeste oude mensen  niet zo digitaal 
zijn , maar ook deze op en aanmerkingen voor het project Samen 
Kerk zijn, heeft u gevraagd om  te mailen, dus ook daar gaat u uit 
van een digitale wereld.

Het positieve van het feit dat iemand 4 dagdelen beschikbaar is (en eventueel zelfs meer als dat nodig is) geeft 
voor het pastoraal team een enorm voordeel. Als er boekjes gemaakt moeten worden voor een uitvaart elders 
komen die met regelmaat bij het secretariaat terecht. 
Heeft u vanuit Langeraar ooit iets gemist omdat het secretariaat niet bezet was? Er zijn mensen die invallen en er 
wordt gewerkt aan een plaatsvervanger. Dus daar hoeft u geen zorg voor te hebben.
En wat zij verder allemaal doet is denk bekend. 

Daarnaast hebben we voor dit project ook de ervaring dat het in sommige kernen heel lastig is om aan gegevens 
te komen. We missen van 1 van de kernen nog steeds de juiste cijfers voor het overzicht criteria.
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Sacramenten:
In Langeraar zijn er veel uitvaarten, waardoor er een hoog 
percentage uitkomt .
Dit is natuurlijk zwaar vertekend met een verzorgingshuis 
Aarhoeve, waar mensen komen om uiteindelijk te overlijden.
Deze cijfers zouden uit de sacramenten gehaald moeten worden.

Zie de verklaring en tabel bij vraag 140.

140

176

Liturgie
Is er een gebedsleider:

Bij Zevenhoven staat dat er geen gebedsleider is, en dit vind ik een 
grote fout, daar Adrie Stokman ten alle tijden een zeer goede 
gebedsleider is.
Tijdens de 4 Mei herdenking heeft Pastoor Glas gevraagd of zij 
wilde voorgaan, omdat hij vergeten was dat hij  een kranslegging 
zou doen.

De gebedsleider is inmiddels toegevoegd.

177
Koren:
In Zevenhoven zijn twee koren , welke aanwezig zijn bij 
Eucharistievieringen, deze mis ik.

Dat is nu ook zo opgenomen.

178

Beheer:
Als je een groot kerkgebouw en of tuin en begraafplaats hebt, dan 
heb je ook meer mensen nodig, dus ook hierbij vind ik het vreemd 
dat hier een groot percentage aan wordt toegekend.

Tevens zijn er in Zevenhoven voldoende vrijwilligers bij evt 
bijzondere gelegenheden zoals bv een grotviering.

Klopt helemaal en zeker als er naar de toekomst toe extra activiteiten bijkomen heb je diezelfde mensen nodig 
maar dan voor meer activiteiten die in de overblijvende kerken plaatsvinden.

Voor de grotviering kan ik me voorstellen dat er voldoende mensen zijn. Geen discussie nodig.

179

Aarlanderveen :
Parkeren op afstand bij Oosterman :
Asl er activiteiten zijn bij Oosterman is dit niet beschikbaar , dit kan 
je dus niet altijd meetellen.

Het aantal parkeerplaatsen is nu gebaseerd op het eigen terrein + de plaatsen aan de weg.
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Langeraar:
Extra gemeenschap ruimte mogelijk te financieren uit PCI fonds:

Hiervoor zijn de PCI gelden niet bedoeld, maar om de noden onder 
de mensen te verlichten.
Mocht er toch geld niet gebruikt worden dan om mensen te helpen, 
dan kan je het beter gebruiken om de kerken open te houden, dan 
kunnen deze nl meerdere jaren langer open blijven.
Tevens is het onderhoud en jaarlijkse onkosten ( gas water licht 
onderhoud etc) van dit nieuwe gebouw niet meegenomen in  de 
jaarlijkse onderhoudkosten van de kerkgebouwen .
Ook vraag ik mij af waarom je dit nodig hebt als je al een 
Koetshuis, Pastorie hebt .

Wij verwijzen u naar de eerdere communicatie omtrent dit punt.

44, 104

181

Nieuwe vraag:
Graag zou ik ook een uitwerking willen zien als er drie 
kerkgebouwen open blijven, tot welk jaar deze dan open kunnen 
blijven.
Graag dit ook laten berekenen met het PCI geld van Langeraar 
welke dan niet in een extra gebouw gestopt hoeft te worden.

Deze situatie om 3 kerken open te houden is beschikbaar. De invloed is minimaal (zoals eerder gezegd). Maar 
zoals aangegeven is het niet alleen een financiële kwestie maar ook de capaciteit van ons pastorale team. 

Voor wat betreft het PCI-geld verwijzen wij naar de eerdere informatie. 44, 104
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kun je deze getallen duidelijk uitleggen ? Volgens stookkosten is 
Langeraar de duurste en nu zie ik bij financiën 100 staan ? 
onbegrijpelijk . Is dat omdat de afgelopen jaar alle belangrijke 
vieringen ook in Langeraar zijn gehouden ? zodat ze veel geld 
binnen halen met deze vieringen . Echt onbegrijpelijk hoe je nu aan 
deze getallen komt ? over welke jaren gaat dit? 
 
Dus heel veel mensen vinden Langeraar een koude kerk , maar 
komt er toch het beste uit? hoe is het mogelijk , dat nu toch 
iedereen die het vooraf al zei dat Langeraar de hoogste 
aanbeveling krijgt  en open gaat blijven ? volgens mij zijn deze 
gegevens enigszins gemanipuleerd , mag ik dat zo zeggen? 

Bij de berekening van de resultaten is gekeken naar de "kale" opbrengsten en kosten van de kernen (dus AKB, 
onderhoud, energie etc.). Hierin zit dus ook de energie. De temperatuur in Langeraar wordt inderdaad in de gaten 
gehouden om de kosten in de hand te houden. Er wordt ook gekeken naar optimalisatie van energieverbruik, maar 
dat is stoppgezet omdat we met het project SKZ bezig zijn.

Met betrekking tot de inkomsten uit collecte kunnen we u zeggen dat dit maximaal 8 vieringen betreft met 100 
personen die we hebben geelimineerd uit het kerkbezoek x Eur 2,00 is Eur 1.600,00.
De post gebouwen bestaat uit verschillende componenten en Langeraar komt daarbij uit op 100 punten. 

183

Tijdens onze vakantie kreeg ik ineens een heel goed idee 
aangaande de kerk sluitingen.
 
Voor Nieuwveen wordt er als minpunt aangedragen dat we niet 
voldoende ruimte en gelegenheid zouden hebben om het 
secretariaat te huisvesten en te bemensen.
 
Aangezien de pastorie van Nieuwveen nog steeds verbouwt moet 
worden, is dit een prima aangelegenheid om de ruimten zo in te 
delen, en eventueel uit te breiden zodat het volledige secretariaat 
gehuisvest kan worden, rekening houdende met de huidige- en 
toekomstige moderne technieken. Oftewel een win-win situatie.
 
Dit argument graag meenemen in de nog te voeren overleggen.

Wat de gebouwen betreft gaan we uit van de huidige situatie. Toekomstige mogelijkheden zijn bij geen van de 
kernen meegenomen, omdat daarover geen zekerheid bestaat. Verbouwing/vergroting van de pastorie in 
Nieuwveen vergroot inderdaad de gebruiksmogelijkheden, maar dergelijke zaken zijn ook in andere kernen wel 
mogelijk. Het gaat qua gebouwen uiteindelijk om het gehele plaatje op de kerklocatie.
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We begrijpen allen dat het een groot probleem is dat de kerk van 
vandaag niet meer vol is en dat onderhoud aan de gebouwen een 
kostbare zaak is en dat er impopulaire maatregelen moeten 
worden genomen. Iedere gelovige deelt deze zorg. Besluitvorming 
is moeilijk en ingewikkeld, maar moet wel eerlijk en transparant 
gedaan worden en dat is waar het mij in mijn 
rechtvaardigheidsgevoel raakt. 
De beslissing in onze federatie is niet een transparant en eerlijk 
besluit. 
Het begon hoopvol en goed maar naarmate het proces vorderde 
werd duidelijk dat één en ander niet met dezelfde mate werd 
gemeten.
Mijns inziens zou een dergelijk proces als volgt moeten lopen:
BCP’s en besturen maken kennis met een projectleider en krijgen 
uitleg over het proces. 
De projectleider stelt bij elke parochiekern dezelfde vragen over 
verleden, heden en toekomst. Zoals welke kosten zijn er gemaakt 
aan het kerkgebouw de afgelopen 5 jaar en geef inzicht, maar ook 
een onderbouwing van de vrijwilligers met leeftijden erachter, maar 
ook dezelfde vragen over de koren, het toekomstig onderhoud, de 
opbrengsten per viering, 

De vragensteller is van mening dat de beheercommissies veel nauwer betrokken hadden moeten worden bij het 
project en dat zij de noodzakelijke informatie en gegevens hadden moeten leveren.

Wat het eerste betreft:
Aan alle kernen en beheercommissies is gevraagd om kandidaten voor te dragen om zitting te nemen in de 
werkgroep of in de klankbordgroep. In beide groepen hebben (enkele) leden uit beheercommissies zitting 
genomen.

Wat het tweede betreft:
Voor het onderzoek heeft de werkgroep veel gegevens moeten verzamelen. In de werkgroep is afgesproken dat 
de vertegenwoordiger van het parochiebestuur in de werkgroept de gegevens opvraagt bij het Centraal 
Secretariaat en opneemt in een cijfermatig werkdocument, zodat de gegevens voor de leden eenvoudig 
toegankelijk zijn. Belangrijk om te melden is dat alle gegevens waarover het Centraal Secretariaat beschikt 
afkomstig zijn van de kernen zelf. Bijvoorbeeld kerkbezoek, aantal en functies vrijwilligers, aantal sacrament 
bedieningen, dopelingen etc.De kernen leveren die gegevens aan het secretariaat via Doc Base. Wanneer vragen 
werden gesteld over de (juistheid) van de gegevens heeft altijd een check plaatsgevonden en zijn de gegevens 
waar nodig aangepast. Een voorbeeld is de opmerking dat het kerkbezoek in Langeraar te hoog is, omdat in die 
kern regelmatig bijzondere vieringen plaatsvinden met veel bezoekers uit andere kernen. Naar aanleiding van 
deze opmerking is het bezoekersaantal in die vieringen teruggebracht met 50% (-343 kerkgangers).
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de bezettingsgraad per viering met daarachter om wat voor viering 
het gaat, de parkeerplaatsen, de vaste lasten (denk aan 
energieverbruik, maar ook schoonmaakskosten etc.). En zou zijn 
er nog meer vragen die eenduidig per kern kunnen worden 
uitgevraagd. En deze ook door de kernen zelf moeten worden 
beantwoord en niet ingevuld worden door een parochiebestuur. 
Van tevoren had er misschien vanuit het bisdom een standaard 
vragenlijst kunnen worden aangeleverd zodat ook de punten 
waarop beoordeeld wordt duidelijk zijn en niet anders zijn te 
interpreteren. 

De projectleider zou dit project moeten begeleiden en de informatie 
vergaren en daar waar vragen zijn omdat dingen niet duidelijk zijn 
daar op terug moeten komen. Om een goed beeld van de staat van 
de kerkgebouwen te hebben zou bijv. Monumentenwacht alle 
gebouwen op dezelfde punten moeten beoordelen en een 
eenduidig rapport moeten schrijven over de huidige staat en 
verwachtte onderhoudskosten. 

Daarnaast zijn er vragen gesteld aan de werkgroepleden en beheercommissies voor informatie de we nog niet 
compleet hadden, zoals bijvoorbeeld het aantal begraafplaatsen die nog vrij zijn etc.
De onderhoudskosten van de gebouwen zijn gebaseerd op het dit jaar geactualiseerde meerjarenonderhoudsplan, 
dat is opgesteld volgens NEN norm 2767.
Tot slot was er voor iedereen gelegenheid om tijdens de presentaties in
juli en tot 16 augustus vragen c.q. opmerkingen te maken over de
verstrekte informatie (Overzicht criteria / Selfie document).

Een kinderkoor is belangrijk om ook de jongeren met de kerk bekend te maken; hetzelfde als met kinderkerk. U 
noemt kinderkoor/ gelegenheidskoor/ parkeerplaatsen. Zelfs als we deze items eruit halen maakt dat uiteindelijk 
nauwelijks verschil.
Met betrekking tot de vragen: Iedereen heeft de gelegenheid gehad om tot uiterlijk 16 augustus vragen te stellen. 
Dat is gebeurd; inmiddels is de beantwoording bijna gereed en zullen de concept-stukken naar de werkgroep en 
klankbordgroep worden gestuurd ter eerste beoordeling en zullen de antwoorden daarna ook in concept worden 
gepubliceerd op internet. De definitieve beantwoording verwachten wij begin oktober na de komende 
werkgroepvergaderingen en klankbordvergadering.
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Dit alles zou door de projectleider in een rapport moeten worden 
gezet, zodat het advies transparant en duidelijk is aan de hand van 
de data. Waarbij het ook voor u als bisdom heel duidelijk is om een 
beslissing te nemen en deze ook altijd kunt onderbouwen. 

Hoe de federatie er financieel voorstaat is inzichtelijk en is geen 
hoofdzaak omdat bij het sluiten van kernen het geld bij elkaar komt 
en wordt besteed aan de gebouwen die openblijven.  

Als het op bovenstaande manier zou zijn gegaan zou een ieder er 
meer vrede mee hebben dan nu gegaan is. Het parochiebestuur 
heeft een grote stem gehad in het vergaren van data en informatie 
en dat is mijns inziens niet zoals het hoort. Daarnaast is op 
informatie avonden duidelijk geworden dat de data niet van de 
kernen zelf komt en kwam omdat er veel informatie die gedeeld 
werd niet klopte of incompleet was. Op deze avond werd ook 
duidelijk dat iets wat als bezwaar voor de ene kern werd gezien 
(bijv. externe parkeerplaatsen) voor de als voordeel werd gezien. 

Wat de media zeggen komt niet voor onze rekening. We hebben afgesproken dat naar aanleiding van de analyse 
die door de werkgroep is gemaakt de uitkomst daarvan wordt gepubliceerd. Niet als advies, maar als uitkomst van 
de analyse. Vanuit de analyse zal door de werkgroep een advies worden voorbereid op basis van de analyse en 
eventueel aanvullende informatie die uit de opmerkingen/ vragen van de parochianen zijn gekomen. Dat advies 
gaat naar het parochiebestuur die uiteindelijk een voorgenomen besluit gaat nemen dat de basis zal zijn voor de 
discussie met het bisdom.
Zoals ook eerder aangegeven: prioriteit heeft de vitaliteit en de kerken die open blijven moeten voor een 
overzichtelijke tijd betaalbaar blijven (opbrengsten -/- uitgaven).
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Of er werd bij de ene kern een gelegenheids kinderkoor als heel 
belangrijk betiteld, terwijl zij sporadisch zingen en andere koren die 
veelvuldig zingen en veel gelovigen trekken buitenbeschouwing 
werden gelaten. Daar werden veel vragen over gesteld en er zou 
antwoord komen voor 15 augustus, maar dat is tot op heden niet 
gebeurd. 

Daarbij is al via meerdere media kanalen naar buiten gekomen wat 
het advies aan het bisdom zal zijn en wat dan helemaal vreemd is, 
is dat er twee kerken openblijven die als er naar de kosten wordt 
gekeken, onderhoud technisch zeker niet de goedkoopste zijn.

- Zie volgende pagina voor het antwoord -

185 Ik mis bij de vitaliteit het % kerkbezoek t.o.v. de beschikbare 
plaatsen

In het kader van de vitaliteit met het oog op de toekomst zijn het aantal kerkgangers relevant, niet het aantal 
kerkgangers in relatie met het huidig aantal zitplaatsen in een kerk

186 Ik mis bij de vitaliteit het % kerkbezoek t.o.v. het aantal leden van 
de kerk

Zie het antwoord op vraag 59 59

187

Ik mis bij de vitaliteit de beschikbare financiële middelen per 
kerkbezoeker (geoormerkt vermogen gedeeld door kerkbezoeker)

Het geoormerkt vermogen per 31-12-2-2022 is in de criteria weergegeven bij Financiën onder punt 7 waarbij de 
waardering is afgestemd op de inbreng van vermogen bij de fusie in 2012, verhoogd met inkomsten en verlaagd 
met uitgaven tot eind 2022. Het geoormerkt vermogen heeft geen relatie met het aantal kerkbezoekers. 

188 Ik mis bij de vitaliteit de kosten per kerkbezoeker (jaarkosten 
gebouw(en) gedeeld door kerkbezoeker)

De kosten per kerkbezoeker per gebouw zijn niet opgenomen in de criteria, omdat in de criteria de 
onderhoudskosten per kerklocatie en het aantal kerkbezoekers al zijn gewogen.

189

Ik mis het volledige financiële plaatje in het kader van de kosten 
pastoraal team per viering, aantal vieringen zijn behoorlijk terug 
geschaald de afgelopen jaren, zeker bij de kleine parochies.

Het aantal vieringen is inderdaad terug geschaald van 6 naar 3 vieringen in het weekend als gevolg van een 
kleiner wordend pastoraal team. De vieringen worden qua aantal gelijkmatig verdeeld over alle parochiekernen, in 
elke kern is elk ander weekend een viering (circa 30 vieringen per jaar).
De kosten van het pastoraal team per viering zijn niet gewaardeerd in de criteria, omdat de werkzaamheden van 
de teamleden veel meer omvatten dan het voorbereiden van en voorgaan in weekendvieringen. Ook worden 
kosten op federatief niveau geadministreerd en beide parochies 50% betalen van alle federatieve kosten. Het 
uitsplitsen van de kosten over alle kernen in de federatie per viering heeft dan ook geen meerwaarde, omdat de 
kosten hoe dan ook betaald moeten worden. In dat verband is van belang om met (financieel) vitale kernen de 
toekomst in te gaan.
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190

De woonplaats van de betrokken bestuurders mag geen invloed 
hebben op de vitaliteit.

Heeft het ook niet. In de werkgroep en in de klankbordgroep zit één bestuurder, de overige 6 leden van beide 
gremia komen uit de kernen, zodat van enige sturing, zoals wordt verondersteld, geen sprake kan zijn. Daarnaast 
zijn de gebruikte criteria het startpunt van de analyse. Deze criteria zijn door de werkgroep en klankbordgroep 
uitgewerkt en zijn deels door het bisdom voorgeschreven.

191

Ik mis de analyse begraafplaatsen, welke leveren iets op en welke 
niet?

De begraafplaatsen zijn niet meegenomen in de analyse, omdat zij open blijven zolang lokaal beheer plaatsvindt. 
De tarieven worden op federatieniveau regelmatig verhoogd om onderhoud en ruiming van graven te kunnen 
bekostigen.  Alle begraafplaatsen zijn tenminste kostendekkend.

192

Bij sluiten kerken zitten grote nadelen: koren zullen verdwijnen. Kerken sluiten is noodzakelijk met name vanwege het al vele jaren dalend kerkbezoek, de afnemende vitaliteit in 
de kernen, de kleinere omvang van het pastoraal team en het toenemende jaarlijkse tekort (in 2023 € 350.000). 
Geen kerken sluiten is dus niet realistisch.
Aan het sluiten van kerken zitten inderdaad grote nadelen. De kans bestaat dat koren verdwijnen als “hun kerk” 
sluit. Dat zou zeer jammer zijn. Wij zullen er in gesprekken met de koren alles aan doen om dit te voorkomen. 
Anderzijds is voor ons de motivatie van de koren naar de toekomst belangrijker dan het aantal.

193
De kerken zullen sluiten, maar de onderhoudskosten zullen 
doorlopen zolang er geen nieuwe bestemming is voor de 
gebouwen.

De kosten worden na besluitvorming beperkt tot noodzakelijk onderhoud en het wind- , waterdicht en vorstvrij 
houden van de gebouwen.
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194

Ik begrijp dat het advies al duidelijk is en onomkeerbaar. Er is nog geen sprake van onomkeerbaarheid.
Er is tot nu een “eerste analyse”. De volgende stap is dat de werkgroep een conceptadvies voor het 
parochiebestuur opstelt, waarbij de inbreng van de parochianen wordt betrokken en dat de klankbordgroep het 
advies beoordeeld.
Het parochiebestuur besluit vervolgens of het conceptadvies, al dan niet geamendeerd, als “voorgenomen besluit” 
naar het bisdom wordt gezonden.
Het bisdom besluit.

195
196
197


